
صالحی: اظهارات جلیلی و تیمش بگومگوهای بچه گانه است
اظهارات تیم مذاکره کننده قبلی در کمیسیون ویژه بررسی برجام، حتی دادِ علی اکبر صالحی، مرد 
آرام و همیشه میانه رو تیم مذاکره کننده فعلی را هم درآورده است. رئیس سازمان انرژی اتمی که 

پیش تر حرف از رفتنش از این سازمان بود، این روزها مشغول دفاع تمام قد از عملکرد تیم 
فعلی و مذاکرات و توافق به دست آمده است و جواب های تند و تیزفی به انتقادات جلیلی و 

صفحه ۳یارانش می دهد. صالحی هم در جلسه کمیسیون ویژه پاسخ های تند و تیزی...

آمدن آمانو به مجلس بی فایده است!
در روزهای اخیر صحبت ها بر سر دعوت از آمانو در نشریات و رسانه ها بیش از هر زمان دیگری بر سر زبان ها افتاده است، به نظر می رسد که احتمال حضور 

آمانو در کمیسیون برجام بیشتر شده است، اما موضوعی که باید در نظر گرفت این است که آیا ما هم می خواهیم اتفاقی که در کنگره آمریکا رخ داد تکرار 
شود یا بحث خاصی است که باید مطرح شود. در آمریکا، کنگره به دولت اعتماد نداشت و می خواست حقایق را از زبان آمانو بشنود، اما این موضوع درباره ما 
صدق نمی کند و ما به دولت اعتماد داریم، بنابراین الگوی ما آمریکا نخواهد بود.  اما ما می توانیم دیدگاه های خود را نسبت به عهد شکنی های گذشته بیان 

کنیم که می تواند خروجی قابل توجهی داشته باشد. اگر ما بتوانیم به آمانو پیغام دهیم که به صورت مستقل عمل کنند و تحت تاثیر عوامل بیرونی قرار نگیرند 
می تواند مفید واقع شود، البته این کار ظرافت خاصی می خواهد و موضوع بسیار سخت و حساسی است و باید فضا را طوری تعریف کنیم که این پیام به خوبی 

به وی برسد. می شود از فرصت بدست آمده استفاده کرد و اسناد و مستندات مرتبط با اتفاقات گذشته مانند درز اطلاعات یا بازدید های صورت گرفته ازپارچین 
صفحه ۳صفحه ۲صفحه 7و درخواست های بازدید مجدد از سایت های هسته ای کشور را برای وی تشریح کنیم و به وی اعلام کنیم که منابع آنها و کسانی که ... صفحه ۲

رضــا رشــیدپور با یــک برنامه 
هاردتاک دیگر به جمع هوادارانش 
برگشته و این بار البته گفت وگوی 

خوب و مفصلی را ...

اگر تا پیش از این صرفا از رایزنی 
اصلاح طلبان و شــورای نگهبان 

گمانه زنی هایی ...

رئیس مرکز تحقیقات استراتژیک 
مجمع تشــخیص مصلحت نظام 

امرروز با دبیرکل...

افشاگری 
کفاشیان

رایزنی با 
شورای نگهبان 

جدی تر شد

اظهار نظر 
درباره برجام 

زود است
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پخش و توقف پخش، هر دو تصمیم صداو سیما بوده است
قطع پوشــش تلویزیونی جلسات کمیســیون ویژه، آن هم درست پس از پایان جلساتی که سعید جلیلی میهمان این کمیســیون بود، انتقادات بسیاری را 
برانگیخت. نوک پیکان این انتقادات از یک سو به سمت کمیسیون بود و از سوی دیگر به سمت صدا و سیما که »برجام را به موضوعی سیاسی تبدیل کرده 
اند«. اما حالا اعضای این کمیسیون، اعلام کرده اند که کمیسیون برجام نه مصوبه ای برای پخش جلسات این کمیسیون داشته اند و نه برای قطع آن و 

تصمیم گیری در این زمینه کلا با خود مسئولان صدا و سیما بوده است. 
غلامرضا تاجگردون: مدیران صدا و سیما با اقدامات روز سه شنبه تعمدا یا سهوا شائبه سیاسی کاری را ایجاد کرده اند، از این رو صدا و سیما 

یا باید این کار را شروع نمی کرد و حال کار این پروژه کلید خورده، می بایست تا پایان آن را ادامه می داد.
 منصور حقیقت پور: به طور حتم اگر قرار بود که نشست های کمیسیون برجام پخش شود، می بایست تمام نشست ها پخش می شد، اما 

صدا وسیما نسبت این مسئله گزینشی عمل کرد.  
 علاء الدین بروجردی:  این ادعای مسئولان رسانه ملی که به علت برنامه کمیسیون برجام مبنی بر عدم حضور اعضای تیم مذاکره کننده 
هسته ای در نشست های این کمیسیون، دوربین های صدا و سیما دیگر حاضر نمی شوند، درست نیست، زیرا در نشست های هفته اینده این 

کمیسیون نیز مسئولان تیم مذاکره کننده حضور خواهند یافت. ضمن آنکه آقایان نهانوندیان و عراقچی هر دو در مذاکرات حضور داشتند.
 علیرضا زاکانی: سازمان صدا و سیما با توجه به اینکه نشست های تخصصی این کمیسیون در هفته آینده نیز ادامه خواهد داشت، تاکنون 

اعلام کرده اند که این جلسات طبق روال کار کمیسیون های مجلس محملی برای انعکاس کامل از سوی رسانه ملی ندارد.

زنجانی را پیراهن عثمان کرده اند
با نزدیک شدن به روز نخستین جلسه دادگاه بابک زنجانی، اظهار نظرها درمورد او و پرونده 209 جلدی اش بیش از پیش 
شــده و وکیل زنجانی از همین حالا دفاع از او را شروع کرده است، نه در دادگاه که در رسانه ها. اصل حرف رسول کوهپایه 
زاده هم این است که موکلش در حال حاضر »متهم است نه مجرم« و نباید در افکار عمومی از او به عنوان کسی که جرمش 
قطعی است حرف زد. او حالا هفته ای نیست که در برابر دوربین ها و میکرفون های خبرنگاران حاضر نشود و به اظهارات 
مقامات مختلف درمورد موکلش پاسخ ندهد.  کوهپایه زاده در آخرین صحبت هایش گفته است که عده ای با این اظهار نظرها 
درواقع زنجانی را پیراهن عثمان کرده اند تا به مقاصد سیاسی شان برسند. به گفته او این عده هر چند صحبت از مبارزه با فساد 

می کنند، ولی در واقع با کارت زنجانی مشغول بازی های سیاسی شان هستند. کوهپایه زاده به اظهارات وزیر نفت درخصوص رشوه زنجانی به بانک، مقامات و 
مسئولان کشور تاجیکستان نیز واکنش نشان داده است و آن را کذب محض خوانده و گفته است که اساساً در کیفرخواست علیه موکلش، به هیچ وجه اتهام 
رشوه مطرح نیست. وی همچنین در خصوص اظهارات امیرعباس سلطانی عضو کمیته پیگیری پرونده بابک زنجانی در مجلس مبنی بر اینکه لوح فشرده 
ضبط شــده از اعترافات بابک زنجانی وجود دارد که حتی در اختیار قوه قضاییه هم نیست، گفته است: سوال اینجاست که به فرض صحت این موضوع، 
آیا بهتر نبود سلطانی به جای رسانه ای کردن، اسناد خود را به مقامات قضایی تحویل می داد. به گفته او موکلش زمانی که به کمیسیون انرژی مجلس می 
رفته، کل جلسات را ضبط کرده و پس از بازداشت هم آن را روی سی دی به مقامات قضایی ارائه داده است. وی می گوید این سی دی نه تنها حاوی اعترافی 

نیست، بلکه صحبت های برخی از نمایندگان هم در آن ضبط شده که خودشان معترف هستند زنجانی در زمان تحریم ها، چه خدماتی انجام داده است.

در روزهای اخیر صحبت ها بر ســر دعوت از آمانو در 
نشــریات و رســانه ها بیش از هر زمان دیگری بر سر 
زبان ها افتاده اســت، به نظر می رســد کــه احتمال 
حضور آمانو در کمیســیون برجام بیشتر شده است، 
اما موضوعی که باید در نظر گرفت این است که آیا ما 
هم می خواهیم اتفاقی کــه در کنگره آمریکا رخ داد 
تکرار شود یا بحث خاصی است که باید مطرح شود.

در آمریــکا، کنگره بــه دولت اعتماد نداشــت و می 
خواست حقایق را از زبان آمانو بشنود، اما این موضوع درباره ما صدق نمی کند و 

ما به دولت اعتماد داریم، بنابراین الگوی ما آمریکا نخواهد بود.
 اما ما می توانیم دیدگاه های خود را نسبت به عهد شکنی های گذشته بیان کنیم 
که می تواند خروجی قابل توجهی داشته باشد. اگر ما بتوانیم به آمانو پیغام دهیم 

که به صورت مستقل عمل کنند و تحت تاثیر عوامل بیرونی قرار نگیرند می تواند 
مفید واقع شود، البته این کار ظرافت خاصی می خواهد و موضوع بسیار سخت و 
حساسی است و باید فضا را طوری تعریف کنیم که این پیام به خوبی به وی برسد.

می شود از فرصت بدست آمده استفاده کرد و اسناد و مستندات مرتبط با اتفاقات 
گذشته مانند درز اطلاعات یا بازدید های صورت گرفته ازپارچین و درخواست های 
بازدید مجدد از سایت های هسته ای کشور را برای وی تشریح کنیم و به وی اعلام 
کنیم که منابع آنها و کسانی که به آنها اطلاعات می دهند افراد مطمئنی نیستند 
و حتی می توانیم موضع مریوان را هم که در روزهای گذشته خبر ساز شده بودرا 
هم شفاف کنیم. ما اگر بتوانیم در این جلسه رفتار گروهک ها و کسانی که بانظام 
ما چه داخلی و چه خارجی در عناد هســتند را تشریح کنیم باید امید وار باشیم که 
جلســه با آمانو مفید واقع شود. اما برای این کار نیاز به یک برنامه متقن و از پیش 
تعیین شده است. البته ما خودمان هم قبل از هر کار دیگری باید فهم خود از برجام 

را بالا ببریم بطور مثال در قضیه موشک ها، فهم ما این است که موشک های ما 
برای کلاهک هسته ای طراحی نشده و مشمول تحریم نمی شود و لذا می توانیم 
کار خود را دراین خصوص ادامه دهیم، در ارتباط با مسائل دیگر هم به این صورت 
است و باید فهم خودمان را برای آمانو تشریح کنیم. این کار نیاز به نشست های 
تخصصی دارد و باید حقوق دان ها و افراد فنی ما را در این راه کمک کنند تا بتوانیم 
با زبان وی مطالب خودمان را به وی منتقل کنیم در غیر این صورت حضور وی در 
کمیسیون به شکلی که در آمریکا اتفاق افتاد کار مفیدی نیست دولت ما چیز پشت 
پرده ای ندارد که آمانو آن را برای ما تشــریح کند. با بی برنامگی نمی شود رئیس 
آژانس انرژی اتمی را به کمیســیون آورد، اما متاسفانه تا این لحظه من به عنوان 
عضو کمیسیون سیاست خارجی و کمیسیون برجام اطلاعی از چهارچوب حضور 
وی در کمیســیون ندارم و اگر این گونه باشد حضور وی در کمیسیون به صلاح 
نیست، اما اگر برنامه مدونی باشد خوب و مفید خواهد بود بنابراین کمیسیون در 

حال حرکت بر روی لبه تیغ است.
*  عضو کمیسیون ویژه بررسی برجام

غربی ها دست از منزوی 
کردن ما برداشتن

محســن رضایی گفت:» آخرین خصومت غرب علیه 
ایران، محاصره شدید اقتصادی طی 12 سال اخیر تحت 
عنوان منزوی سازی ایران و فلج سازی اقتصاد ملی بود. 
به بهانه واهی بمب اتم اســلامی که به دروغ به ما بسته 
بودند، شدید ترین تحریم ها را علیه ایران به کار بردند.« 
دبیر مجمع تشخیص مصلحت نظام در یادواره شهدای 
لاریجان با اشاره به محاصره اقتصادی ایران بیان کرد:» 
دشمنان انقلاب ابتدا فکر نمی کردند ما مقاومت کنیم 
و تحت شرایط تحریم ها به نصب 20 هزار سانتریفیوژ 
و غنی سازی 30 درصدی برســیم. وقتی که مشاهده 
کردند که ایران به این سطح از پیشرفت ها رسیده است، 
خودشان دست از منزوی سازی ما برداشتند و همه به میز 
مذاکره روی آوردند.« محسن رضایی با بیان اینکه غرب 
می خواهد از امیان خود در منطقه کمک بگیرد، اظهار 
داشت:» دشمنان ما در صدد هستند که به دوستان و 
طرفداران خود به پیوندند. از حامیان خود در منطقه مانند 
عربستان سعودی و رژیم صهیونیستی کمک بگیرند 
و بــا فرصت دادن به تکفیری ها ســعی کنند که جلوی 
پیشــرفت ایران را بگیرند.« وی افــزود:» ایران از زمان 
استقلال تاکنون به خود اتکایی در صنایع نظامی رسیده 
است و آنها ناراحت هستند، می گویند شما نباید موشک 
داشته باشید، خودشان موشک و بمب اتم دارند ولی از 
دستیابی ما به سلاح های دفاعی می خواهند جلوگیری 
کنند. چرا؟ روشن است که آنها نمی خواهند یک ایران 
مقدر و مستقر در منطقه باشند. به همین دلیل، از ابتدای 
انقلاب بر سر راه ما مانع تراشی کرده اند. جنگ و کودتا 
و ترور و شــورش و تحریم ها را به وجود آوردند، ولی ما به 
فضل الهی از این موانع عبور کردیم. شهدا، رزمندگان و 
مقاومت ملت ایران و رهبری حکیمانه امام و مقام معظم 
رهبری از عوامل اصلی پیروزی ما بودند.« دبیر مجمع 
تشــخیص مصلحت نظام با تاکید بر این که غربی ها 
برنامه جدیدی دارند، خاطرنشان کرد:» می خواهند با باز 
کردن درهایی که بسته بودند و ناچار شدند آنها را بازکنند 
کالاهای مصرفی را وارد کشــور ما بکنند. یعنی از ورود 
فنآوری پیشــرفته جلوگیری کنند، یک تجارت کنترل 
شــده و به قول خودشان هوشــمند را جایگزین تحریم 
های هوشمند سازند. در برجام و یا توافق وین، گروهی 
را مامور کنند که بر واردات و صادرات ایران نظارت کنند، 
از ورود برخی از کالاها جلوگیری کنند و از صادرات برخی 
از کالاها جلوگیری کنند. آنها با این کار می خواهند اولا از 
رفتن ایران به سوی استقلال اقتصادی جلوگیری کنند و 
ثانیا از وارد شدن فناوری های پیشرفته به ایران جلوگیری 
کنند.« رضای راه چاره را گام برداشــتن در مسیر تحقق 
اقتصاد مقاومتی بیان کرد و گفت:» حرکت دولت و مردم 
به سوی اقتصاد مقاومتی راه برون رفت از خصومت های 
جدید غرب است.« دبیر مجمع تشخیص مصلحت نظام 
به برنامه جدید غرب علیه ملت ایران اشاره کرد و گفت: 
دشمنان ما در صدد هستند که به دوستان و طرفداران 
خود به پیوندند. از حامیان خود در منطقه مانند عربستان 
سعودی و رژیم صهیونیستی کمک بگیرند و با فرصت 
دادن به تکفیری ها سعی کنند که جلوی پیشرفت ایران 
را بگیرند و از ایجاد یک تمدن بزرگ و حیات طیبه برای 
مردم جلوگیری کنند.آنها نمی خواهند ایران اسلامی به 
یک کشور بزرگ و پیشرفته با فرهنگ اسلامی و ایرانی 
در این منطقه به وجود آید. مخالفت آنها، مربوط به امروز 
و پیروزی انقلاب اسلامی نیست. بلکه قرن هاست که 
aآنها با اسلام و کشورهای اسلامی به خصوص ایران 
مخالفت می کنند. آنها تنها کشورهای اسلامی را برای 
نوکری و دست نشاندگی می خواهند. تا قبل از اینکه نفت 
پیدا شود و رژیم صهیونیستی در این منطقه تحمیل بشود 
انگیزه آنها اعتقادی بوده است. با اسلام و ملت های این 

منطقه مخالف بودند. 

رایزنی با شورای نگهبان جدی تر شد
فاز جدید فعالیت های انتخاباتی اصلاح طلب ها

اگر تا پیش از این صرفا از رایزنی اصلاح طلبان و شورای نگهبان گمانه زنی هایی 
می شد، امروز بحث بر سر این است که » رایزنی شورای نگهبان و اصلاح طلبان 
ضرورسی است«. این را معاون سیاسی دولت اصلاحات می گوید و البته تاکید 
می کند هنوز اجماعی صورت نگرفته اســت. با این حال، به نظر می رسد جنب 

و جوش های اصلاح طلبان برای تایید صلاحیت را باید به فال نیک گرفت. 

تغییر تاکتیک اصلاح طلبان با رمز » وحدت«
شاید داریوش قنبری را بتوان اولین فعال سیاسی اصلاح طلب دانست که مسئله 
تعامل شــورای نگهبان و چهره های اصلاح طلب را مطرح کرد. قنبری در این 
خصوص گفته بود:» با توجه به اینکه مساله تایید صلاحیت یکی از چالش های 
همیشــگی جریان اصلاح طلب بوده است، تعامل با برگزار کنندگان انتخابات 

می تواند در این زمینه اثر گذار باشد.« 
اما همه چیز وقتی جدی تر شد که محمدرضا عارف، کسی که او را تا سرلیستی 
لیســت اصلاح طلبان معرفی می کنند، با اعضای شورای نگهبان دیدار کرد. 
این خبر را علیرضا خامسیان، مسئول دفتر رسانه ای او اعلام کرد و البته گفت 
این دیدارها ادامه خواهد داشت. خامسیان در این خصوص گفته بود:» عارف 
بدلیل آنکه مورد وثوق ارکان تصمیم گیر نظام اســت و به خاطر شــخصیت ذو 
وجهینی که دارد از گذشته تلاش می کرد تعاملات مناسبی با مسئولان داشته 
باشــد و اکنون که به انتخابات نزدیک می شــویم علی القاعده این تعاملات و 
رایزنی ها بیشــتر می شــود.« این اما فقط اصلاح طلبان نیســتند که با شورای 
نگهبان دیدارهایی داشــته اند، خامســیان با تاکید بر اینکه اصولگرایان هم با 
شــورای نگهبان دیدار کرده اند، بیان کرده بــود:» اصولگرایان هم با اعضای 
شــورای نگهبان رایزنی هایی داشتند، در گذشــته بخاطر برخی سوء برداشتها 
تعاملات اصلاح طلبان با مســئولان دخیل در امر انتخابات کمرنگ شده بود 

که خوشــبختانه با فضای خوبی که در کشور بعد از انتخابات ریاست جمهوری 
حاکم شده است اینگونه تعاملات پررنگ تر شده است.«

با این حال، محمدرضــا خاتمی کار را تمام کرد، وقتی گفت:» تاکتیک اصلاح 
طلبان تغییر کرده است«. هادی خامنه ای در توضیح و تفسیر حرف های خاتمی 
اظهار داشت:» دوستان ما در جریان اصلاحات هم قضیه تایید صلاحیت در 
شورای نگهبان را از طریق گفت و گو دنبال می کنند. به طور مثال اخیرا با تعدادی 
از اعضای جامعه مدرسین در قم و اعضای شورای نگهبان جلسات و دیدارهایی 

برقرار شده است با هدف اینکه بر میزان وفاق و وحدت ملی افزوده شود.«
علی لاریجانی کســی اســت که عده ای او را اصولگرایی معتدل و عده ای او را 
اصلاح طلب می دانند. لاریجانی هر چه باشــد به هر حال شــخصی است که 
به جریان اصلاحات نزدیک است و شاید به همین دلیل باشد که عده ای او در 
لیســت ائتلاف اصلاح طلبان و حامیان دولت قرار می دهند. علی اکبر اولیاء، 
یکی از فعالین اصلاح طلب خبر داده است که اخیرا، لاریجانی هم وارد مذاکره 
با شورای نگهبان شده اســت. وی در این خصوص اظهار داشته بود:» تا آنجا 
که بنده اطلاع دارم آقای علی لاریجانی، رییس مجلس شورای اسلامی برای 
جلوگیری از رد صلاحیت ها بحث ها و رایزنی هایی داشــته و در آینده هم به این 
رایزنی ها ادامه خواهد داد تا چهره های دلبســته به نظام مــورد بی مهری قرار 
نگیرند و فضای انتخابات به گونه ای باشــد کــه همه جناح ها امکان حضور در 

عرصه انتخابات را داشته باشند.«

اجماعی بین اصلاح طلبان به وجود نیامده است
حالا نوبت محســن مهرعلیزاده اســت که از »ضرورت رایزنی اصلاح طلبان و 
شورای نگهبان« سخن بگوید. معاون سیاسی دولت اصلاحات در این خصوص 
می گوید:» امروز برای رفع برخی ابهامات پیرامون جریان اصلاحات و صلاحیت 

نامزدهای انتخاباتی وارد گفت وگو و رایزنی با این شــورا شــده  ایم و هشدار می 
دهیم که فشار گروه ها و احزاب نباید شورای نگهبان را از مسیر قانونی خود خارج 
کند.  در این راستا صحبت هایی را انجام داده ایم و خوشبختانه با پیشرفت های 
خوبی مواجه بوده ایم. شورای نگهبان هم می داند که اگر بتواند به نحوی عمل 
کند که نقش تاریخی خود را در مشارکت حداکثری مردم در انتخابات ایفا نماید، 
»بــرد« دیگری برای نظام به ارمغان خواهد آورد. شــورای نگهبان نهاد قانونی 
اثرگذاری در روند انتخابات هست و لذا این رایزنی ها ضروری به نظر می رسد.«
معــاون رئیس دولت اصلاحــات اما تاکید دارد که هنــوز اجماعی بین اصلاح 
طلبان در این خصوص صورت نگرفته است:» هر کدام از افراد حسب اعتبار و 
ارتباطاتی که دارند در جهت روشنگری اذهان صحبت هایی مطرح می کنند و 

اجماع خاصی در این رابطه صورت نگرفته است.«

چرا رایزنی با شورای نگهبان را باید به فال نیک گرفت؟
» وحــدت بین اصــلاح طلبان« و » حضــور حداکثری آنان در کرســی های 
مجلس«، دو فاکتوری اســت که دلیل رایزنی اصلاحات با شــورای نگهبان 
توضیف شــده اســت. این موضوع می تواند کارآمد و موثر باشد چرا که بعد از 
صحبت های مقام معظم رهبری و فصل الخطاب بر ســر چالش مرجع احراز 
صلاحیت، این شورای نگهبان است که باید کاندیداها را از فیلتر خود بگذراند. 
تعامل و رایزنی ها میان اصلاحات و شورای نگهبان می تواند از سویی موجب 
وحدت میان اصلاح طلبان و همچنین حضور حداکثری آنان شــود. باید در 
نظر داشــت اتفاقات چند ســال اخیر و التهاب فضای سیاسی کشور، موجب 
فاصله گرفتن شورای نگهبان و اصلاح طبان شده است. رایزنی چهره های 
سرشــناس اصلاحات با اعضای این نهاد، می تواند این فاصله را به کمترین 

میزان برساند.

  یادداشت

واکنش روز کامنت روز

شعار »مرگ بر آمریکا« علیه مردم آمریکا نیست
حســن روحانی در  مصاحبه با شــبکه »ســی بی اس« آمریکا گفت که شــعار »مرگ بر آمریکا« علیه مردم آمریکا نیست بلکه علیه سیاست های گذشــته آمریکا درخصوص ملت ایران است. 
رئیس جمهور تاکید کرد که مردم ما به مردم آمریکا احترام می گذارند و در پی جنگ با هیچ کشــوری نیســتند، اما در عین حال سیاســت های ایالات متحده علیه منافع ملی مردم ایران بوده 
و قابل درک اســت که مردم به این مسئله حساسیت نشــان دهند. به گفته روحانی وقتی مردم ایران علیه شــاه قیام کردند، آمریکا تا آخرین لحظات از شاه حمایت کرد و طی جنگ هشت ساله 
بــا عراق، از صدام حمایت کرد و مردم این حقایــق را فراموش نخواهند کرد. او در ادامه تاکید کرد: »ما نمی توانیم گذشــته را فراموش کنیم و در عین حال نگاه ما باید به آینده باشــد«. روحانی 
درمورد تاثیر توافق بر روابط آینده ایران و آمریکا گفت فکر می کند ایرانی ها قصد دارند محتاطانه در این خصوص گام بردارند، چراکه از یک ســو باید گفت غیر از توافق هســته ای، ایران 
و آمریــکا همکاری دیگری نخواهند داشــت و در عین حال می توان گفت که در حال حاضر برخی هماهنگی ها بین دو کشــور در جریان اســت. او همچنیــن از این ایده که صنعت 

توریســم می تواند یکی از راه های توسعه روابط دو کشور باشد، استقبال کرد.

آمدن آمانو به مجلس بی فایده است!

سیاسی

عباسعلی منصوری 
آرانی*
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همه در کسب دستاورد هسته ای شریک بوده اند

کدام تحقیر؟
صالحی: اظهارات جلیلی و تیمش بگومگوهای بچه گانه است

اظهارات تیم مذاکره کننده قبلی در کمیسیون ویژه بررسی برجام، حتی دادِ علی 
اکبر صالحی، مرد آرام و همیشه میانه رو تیم مذاکره کننده فعلی را هم درآورده 
اســت. رئیس ســازمان انرژی اتمی که پیش تر حرف از رفتنش از این سازمان 
بود، این روزها مشــغول دفاع تمام قد از عملکرد تیــم فعلی و مذاکرات و توافق 
به دست آمده اســت و جواب های تند و تیزی به انتقادات جلیلی و یارانش می 
دهد. صالحی هم در جلسه کمیسیون ویژه پاسخ های تند و تیزی به گفته های 
جلیلی و یارانش داد و هم حالا در مصاحبه ای با نشریه »طلوع صبح«. او در این 
مصاحبه انتقادات جلیلی و تیمش را »کم لطفی« می خواند و  اساسا ورود آن ها 
به این گونه صحبت ها را »بگومگوهــای بچه گانه« می خواند و می گوید هیچ 

وقت وارد این بازی ها نشده است. 

دیگر چه کار باید می کردیم؟
صالحی در این مصاحبه درمورد این گفته جلیلی که در برخی موارد توافق وین، 
نظام تحقیر شده است می پرسد: »کدام تحقیر؟ اگر تحقیر شدن این است که ما 
حق غنی سازی را تثبیت کردیم، اگر تحقیر این است که ما شش هزار سانتریفیوژ 
را نگه داریم، اگر تحقیر این اســت که تحقیق و توســعه را ادامه می دهیم، اگر 
تحقیر این است که فردو پابرجا می ماند. اگر این ها تحقیر است، خب من دیگر 

چه بگویم، دیگر نمی دانم چه کار باید می کردیم.« 

این ها بگومگوهای بچه گانه است
رئیس ســازمان انرژی اتمی ســخنان تیم مذاکره کننده قبلی را کم لطفی می 
خواند و می گوید اخلاقــا هیچ وقت وارد مقوله های بچه گانه و بگومگوها نمی 
شــود. او در ادامه می گوید: »اگر این طور باشــد، من باید فریــاد بزنم که بنده 
مذاکرات عمــان را راه انداختم و این بچه مال من اســت. ولــی من گفتم می 

خواهم این کار پیش برود و اصلا من مادر این فرزند نیســتم؛ تمام شد، من نمی 
خواهم این فرزند از وسط نصف باشد، آن را به دیگری بدهید تا کار را جلو ببرد«. 
وی بــا بیان اینکه »ما یا برای مســائل ملی کار می کنیم یا خــدای نکرده برای 
مسائل شخصی« تاکید می کند که توافق محصول کار همه تیم ها از روحانی و 
لاریجانی و جلیلی و ظریف است. او با تشبیه این مذاکرات به »دوی امداد« می 
گوید: »واقعا مذاکرات شــبیه یک دو بود، حالا من بیایم این طور بگویم، مثلا 

که چه؟ آخرش که چه؟«

نمی شود از روی تعصب بگوییم »نه«
صالحی در ادامه با تاکید بر اینکه وظیفه همگی ما دفع شر است، می گوید: »ما 
که نباید شــر بیاوریم؛ باید با هوشــیاری ، تدبیر و تعقل جلو برویم«. او با اشاره به 
اینکه رهبری درمورد مذاکره با آمریکا روشن بین بودند و در آن زمان که نمی شد 
از این صحبت ها کرد، گفتند می توانید مذاکرات را انجام دهید، اما فقط راجع به 
موضوع هسته ای، تصریح کرد که ما باید همکاری کنیم که منافع ملی تثبیت 

شود و نهایتا همه دفع شــر کنیم. به گفته صالحی اینکه بخواهیم بگوییم 
»نه« و از روی تعصب خدای نکرده بگوییم مرغ یک پا دارد، نمی شود.

اظهارات عباسی نشانه اعتماد به نفس اوست
او درمورد سخنان فریدون عباســی، رئیس پیشین سازمان انرژی اتمی 

کتور اراک آن قدر امنیت دارد که حاضر اســت  نیز که گفته بود رآ
کتــور اراک زندگی کند، گفت  با زن و بچــه اش برود در کنار رآ

که این نشــانه شــجاعت و اعتماد به نفس او است، ولی او نه 
کتور بوده است و نه سازنده آن. در حالی که ساخت  طراح رآ

کتور به علت تحریم ها به دست خودمان  و طراحی این رآ

انجام شــده و بنابراین می خواهیم که تیمی بین المللی روی آن نظارت داشته 
کتور اتمی مقوله ای حساس است و با  باشــد. او همچنین تاکید کرده بود که رآ
امنیتش با نیروگاه برق فرق دارد. صالحی پیش از این نیز گفته بود که عباســی 
را به خدا واگذار می کند و تاکید کرده بود: »مگر شجاعت به این مسائل است، 
می خواهند هشتاد میلیون نفر را به خاطر اینکه بگویند شجاع هستند، به خاطر 

بیاندازند. مسائل ایمنی در هسته ای با ایمنی در ایران خودرو فرق دارد«.

کمیسیون از جلیلی خواسته مستندات کتبی اش را ارائه کند
رئیس سازمان انرژی اتمی دربخشی دیگر درمورد این ادعای تیم قبلی که طرف 
مقابل حق غنی سازی برای ایران را در دوره آن ها پذیرفته بوده است، ضمن رد 
دوباره آن می گوید که اگر سخنان اوباما و کلینتون و کری را بین سال های 88، 
89 و 90 بررسی کنید می بینید که چنین حرفی درست نیست. وی درخصوص 
این گفته جلیلی که مذاکرات قبلی به نتایج خوب و تعیین کننده ای رســیده بود 
گفت که در جلسه کمیسیون برجام به او گفتند که از جلیلی خواسته 
اند مســتندات کتبی اش را ارئه دهد. صالحی همچنین با بیان 
اینکه در مذاکرات عمان دو مسیر مذاکره با 1+5 و آمریکایی 
ها وجود داشــت، گفت که برغم توصیه رهبــری بین این دو 
مســیر هماهنگی وجود نداشت؛ درصورتی اگر وجود داشت 
چه بســا زودتر به نتیجه می رســیدیم. او پیش تر نیز در 
کمیسیون در این خصوص گفته بود: »اصلًا در 
آلماتی و استانبول غنی ســازی را نپذیرفتند. 
هیچ ســندی در این رابطه وجــود ندارد، اگر 
می گوینــد 1+5 غنی ســازی را به رســمیت 

شناخته، سند بیاورند«.

آمانو فردا در کمیسیون برجام
یوکیو آمانو فردا در کمیســیون ویژه بررسی برجام حاضر می شــود. آمانو که امروز به تهران آمده است فردا بعد از ظهر به بهارستان می رود تا با اعضای کمیسیون ویژه بررسی برجام دیدار کند و به سوالات آن ها 

پاسخ گوید. علیرضا زاکانی، رئیس کمیسیون ویژه بررسی برجام هفته گذشته طی نامه ای از محمدجواد ظریف درخواست کرده بود تا یوکیو آمانو را به مجلس شورای اسلامی دعوت کند. صبح امروز وزارت 
خارجه ایران طی نامه ای به مجلس شورای اسلامی اعلام کرد که یوکیو آمانو، بعد از ظهر فردا یکشنبه، ساعت 14 مهمان ویژه کمیسیون برجام خواهد بود. قشقاوی، معاون کنسولی و امور مجلس وزارت 
خارجه پیش تر گفته بود: در جلســه گذشته کمیســیون برجام علیرضا زاکانی رییس این کمیسیون اعلام کرد با توجه به سفر آمانو به ایران، کمیســیون از وی دعوت می کند تا در صورت صلاحدید دولت در 

یکی از جلسات شرکت کرده و ضمن بیان نظرات و دیدگاه های خود به سوالات اعضا نیز پاسخ دهد. کمیسیون ویژه برجام در چند روز گذشته میزبان تیم های مذاکره کننده فعلی و قبلی هسته ای کشورمان بود 
و بحث های مطرح شده در ان واکنش های فراوانی را به همراه داشت. حالا و با فرصت ایجاد شده از سفر یوکیو آمانو به تهران مجلس استفاده کرده و رئیس آژانس بین المللی انرژی اتمی را به بهارستان فراخوانده 

است. باید دید حضور آمانو در بهارستان هم به اندازه حضور جلیلی، ظریف و صالحی خبرساز خواهد شد یا خیر؟

اظهار نظر درباره برجام زود است
رئیس مرکز تحقیقات اســتراتژیک مجمع 
تشخیص مصلحت نظام امرروز با دبیرکل 
کادمــی علــوم اجتماعی چیــن دیدار و  آ
گفت وگو کــرد. علی اکبر ولایتــی که این 
روزها بنا به اشــتغال شــدید به کمیسیون 
ویژه برجام نرفته بود امروز و در حاشیه این 

دیدار در خصوص برجام و بررســی ان در مجلس شورای اسلامی ایران 
و کنگره امریکا صحبت هایی را مطرح کرد. ولایتی در پاســخ به ســوالی 
در رابطه با بررســی برجــام در کنگره آمریکا، گفــت: در مورد مذاکرات 
هســته ای باید بگویم هنوز روند بررســی حقوقی آن در مجلس شورای 
اســلامی تمام نشده است و تا زمانی که بررســی آن ادامه یابد اظهارنظر 
در رابطه بــا آن زود خواهد بود و قطعاً آن چیزی کــه صورت گیرد به نفع 

ما خواهد بود.

احیای ورشکستگان سیاسی
حســین کنعانی مقدم، با اشــاره به جلسات 
اصولگرایان برای همگرایــی در انتخابات 
عنــوان کــرد: تلاش بــرای همبســتگی 
اصولگرایان همواره مورد حمایت است، اما 
تجربه گذشته نشــان داده که ائتلاف های 
انتخاباتی با شکســت مواجه شــده و باعث 

انشقاق اصولگرایان خواهد شد. وی افزود: بدون شک با این روش آنها که 
امروز خــود را قیم اصولگرایان می دانند و وحدت را در»همه با من باشــید« 
می بینند، شکســت خواهنــد خورد.اصولگرایــان هم در گذشــته به دلیل 
رفتارهای این افراد ضربه خورده اند. متاسفانه در جریان اصولگرا عده  ای به 
دنبال این هستند که با برخی ورشکســتگان سیاسی که انگیزه بازگشت به 
عرصه سیاســت را دارند همراهی کنند تا از این طریق جریان هایی را که در 

گذشته به اصولگرایان ضربه زد، احیا کنند.

شکایت از جهانگیری به کجا کشید؟
الهام امین زاده معاون حقوقی رئیس جمهور 
امروز ظهر در نشست خبری خو به ماجرای 
شــکایت های صــورت گرفتــه از دولــت و 
پرونده های حقوقی پرداخت.  وی در رابطه با 
شکایت احمدی نژاد از جهانگیری گفت: در 
این رابطه نیز آقای جهانگیری و وکیل ایشان 

شــخصاً کار را جلو می برند و هم اکنون در حال تأییدیه لایحه دفاعی شــان 
هستند. معاون حقوقی رئیس جمهور تأکید کرد: پرونده شکایت احمدی نژاد 
از جهانگیری اکنون در مرحله دادسراست. وی درباره شکایت نهاد ریاست 
جمهوری از موضوع مطرح شده نسبت به وجود دو تابعیتی ها در دولت گفت: 
این شکایت به درخواست نهاد ریاست جمهوری به دلیل افترا، تشویش اذهان 
عمومی و نشر اکاذیب صورت گرفته و ما همواره به دنبال این بودیم که نسبت 

به این موضوع شفاف سازی کامل صورت گیرد.

سید عباس عراقچی با انتقاد از اینکه برخی از دوستان فصل هفتم شورای 
امنیــت را معادل حمله نظامی قلمداد می کنند، گفــت: آیا برای جنگ باید 
مذاکره می کردیم و برای رفع تحریم ها نباید مذاکره می کردیم، فصل هفتم 
منشور سازمان ملل به موضوعاتی می پردازد که از نظر شورای امنیت تهدید 
علیه صلح و امنیت شناخته می شود و حمله نظامی ماده ای از فصل هفتم 
منشور شورای امنیت است به طوری که اگر شورای امنیت قائل به این شود 
موضوعی مانند برنامه هســته ای ایران برای صلح و امنیت بین الملل یک 

تهدید است این کشور را ذیل فصل 7 برده و با آن برخورد می کند. 
وی با اشــاره به انتقاد برخی افراد مبنی بر زمان طولانی خروج پرونده ایران 
از شورای امنیت اظهار داشت: برای کشوری که 5 هزار سال تاریخ و تمدن 
دارد 10 سال از چشم به هم زدن هم کمتر است، اگر با دیدی واقع بینانه در 
روند توسعه صنعتی و چشم انداز بلند مدت جمهوری اسلامی ایران حرکتی 

آهسته در صنعت هســته ای داشته باشــیم که در ازاء آن دیگر صنایع ما از 
تحریم خارج شده و به رشد و شکوفایی کشور کمک کنند و برنامه هسته ای 
به جای 10 سال ظرف 15 ســال به مرحله صنعتی برسد وقفه خاصی را در 

روند توسعه کشور ایجاد نمی کند.
معاون امور حقوقی و بین الملل وزارت خارجه در گفت و گو با خانه ملت با بیان 
اینکه نسبت به ایجاد فضای تخریبی تیم مذاکره کننده قبلی واکنش نشان 
نمی دهیم، افزود: رویکرد تیم مذاکره کننده موجود به این صورت بوده که 
به روند طی شده 12 سال گذشــته به عنوان یک حرکت یکپارچه نگاه کرده 
است و به اعتقاد ما مدیریت عالی نظام یک حرکتی را به جلو آورده و هر دولت 
و تیم مذاکره کننده ای در مقطع خود وظیفه خود را به خوبی انجام داده است، 
البته در جزئیات این امکان وجود داشت که تیم های قبلی هزینه برخی کارها 

را کمتر کرده و سرعت برخی کارها را افزایش دهند.

عراقچی با تاکید بر اینکه از دید تیم مذاکره کننده موفقیتی که در مذاکرات 
حاصل شده نتیجه کار جمعی و یک حرکت 12 ساله بوده است، ادامه داد: 
مذاکرات همانند یک دو امدادی بوده که هر شخصی دویده و آن چوب را به 
دیگری واگذار کرده تا به شــخص آخر رسیده است که نتیجه نهایی حاصل 
شود، همه در کسب این دستاورد شریک بوده اند و تحت مدیریت عالی مقام 
معظم رهبری این دســتاورد و کار سنگین به سرانجام رسیده و حقوق مردم 

ایران احیا شده است.
معاون امور حقوقــی و بین الملل وزارت خارجه با بیــان اینکه تیم مذاکره 
کننده به حمایت های مقام معظم رهبری متکی بوده که خودمان را لایق 
این حمایت ها نمی دانسته و شرمنده لطف ایشان شده ایم، تصریح کرد: 
درایت و رهبری داهیانه ایشــان هم به تیم مذاکره کننده جرات، جسارت 
و حمایــت لازم را داده که پیش روند، مذاکرات را به ســرانجام برســانند و 
هم زیاده خواهی های دشــمنان را کنترل کرده و سبب شده به این نقطه 

دست یابیم.

جهانگیری خبر داد
اجازه رهبری برای وام از 

صندوق توسعه
اســحاق جهانگیری در جلســه بررســی مســائل و 
مشــکلات شهرســتان زابل با اشــاره به اظهارات 
برخی از منتقدان در مورد استفاده دولت از پول های 
صندوق توســعه ملی با بیان اینکــه دولت فقط 10 
میلیــارد دلار بــا مجوز رهبــری و بــرای منابع آب و 
خاک از صندوق توســعه ملی برداشت کرده است، 
خاطرنشان کرد: دولت متعهد شده که این پول را به 
عنوان وام برداشت کرده و آن را به صندوق بازگرداند.
وی با بیان اینکــه در حال حاضــر در مقطع مهمی 
به لحاظ تصمیم گیری در تاریــخ دولت قرار داریم، 
خاطرنشــان کــرد: در مقطع فعلی عــلاوه بر بحث 
تشــکیل ســتاد اقتصــاد مقاومتــی کــه در اجرای 
سیاســت های آن هم ملت و هم دولت مســئولیت 
دارند و هم، در آســتانه تدوین برنامه ششم در دولت 
یازدهم هستیم، همچنین از طرفی در مقطعی به نام 
پساتحریم نیز قرار داریم. جهانگیری با تأکید بر اینکه 
آحاد مــردم باید در سیاســت های اقتصاد مقاومتی 
مشارکت داشته باشند، خاطرنشان کرد: نهادهای 
غیردولتــی، بخش خصوصــی و نهادهای عمومی 
همــگان بایــد در سیاســت هایی که بــرای اجرای 
اقتصاد مقاومتی تدوین می شود نقش آفرینی داشته 
باشــد. معاون اول رئیس جمهور با اشــاره به تدوین 
برنامه ششــم توســعه، افزود: تدوین برنامه ششــم 
فرصتی است که طی آن برای پنج سال آینده کشور 
برنامه ریزی می کنیم. جهانگیری با اشــاره به توافق 
صورت گرفته در پرونده هسته ای،  اظهار کرد: برخی 
از دوستان طی دو ســال اخیر عمر دولت یازدهم به 
ســادگی لب به انتقاد می گشــایند، بروند مرور کنند 
و بگوینــد که دولت باید چــه بخش هایی را مدیریت 
می کرد و امروزچه بخش هایی را مدیریت کرده است.
معــاون اول رئیس جمهــور با تأکید بــر اینکه دولت 
یازدهم مصمم اســت که با هر قیمتی با برنامه ریزی 
حرکت به سمت توسعه استان سیستان و بلوچستان 
به ویژه منطقه سیســتان را پیگیری نماید به برخی از 
مشکلات این اســتان اشــاره و با تأکید بر اینکه باید 
حتما مشــکل طوفان شن در اســتان برطرف شود، 
خاطرنشان کرد: توسعه مرزی یکی از نیازهای استان 
سیستان و بلوچستان است که در همین راستا نیز مرز 
میلــک باید به یکی از مرزهای مهــم صادراتی ایران 
تبدیل شده و ارتباط میان میلک و چابهار برقرار گردد.
وی همچنین با اشــاره به پروژه انتقــال و توزیع آب 
به دشــت سیســتان خاطرنشــان کرد: پس از سفر 
رئیس جمهور به این استان طرح آبیاری مداوم 46 
هزار هکتار زمین کشــاورزی مورد توجه دولت قرار 
گرفت. پس از انجام بررسی ها دریافتیم که با بودجه 
دولت اجرای ایــن طرح عغیرممکن اســت. در آن 
زمان آقای روحانی طی نامه ای و بنا بر ضرورت کار 
از مقام معظم رهبری درخواست کردند که به دولت 
اجازه برداشــت معادل 500 میلیون دلار از صندوق 
توســعه ملی بدهد که مقام معظم رهبری نیز با این 

درخواست موافقت کردند.
جهانگیری با اشاره به اظهارات برخی منتقدان دولت 
درباره برداشت از صندوق توسعه ملی، اظهار کرد: 
یکــی از حرف های ناحقی که از ســوی منتقدان در 
مورد اســتفاده دولت از صندوق توسعه ملی مطرح 
می شــود این اســت که می گویند دولــت یازدهم از 
صندوق توســعه ملی برداشــت کرده است. این در 
حالی اســت که تاکنون تنها 10 میلیارد دلار آن هم 
با اخذ مجــوز از رهبــری و برای منابــع  آب و خاک 
به صورت وام برداشــت کرده اســت و قطعاً آن را به 

صندوق بازمی گرداند.

افکارنیوز نوشت: »نمایندگان به برجام برسند«
رئیس مرکز سیاسی حزب موتلفه اسلامی گفت: اوباما در پذیرش برجام داخل آمریکا مشکل دارد. ایالات مختلف درمورد تحریم ها 

مصوباتی دارند که براساس آن از مرکزیت آمریکا پیروی نمی کنند. مشخص است که برجام نه به بار است و نه به دار.

بهارنیوز نوشت: »کنایه شیخ نور به محمود احمدی نژاد«
ناطق نوری حین اینکه از مشکلات امروز کشور می گوید یك درخواست هم دارد؛ تاکید می کند که باید آنچه در هشت سال گذشته رخ داده 

به مردم منتقل شود. او اما از چاله های پیش روی این دولت هم خبر می دهد.

پارس نوشت: »ادامه تایید و تکذیب دیدار سردار سلیمانی با پوتین«
گفته می شود سردار قاسم سلیمانی با وجود ممنوعیت سفر به خارج از سوی سازمان ملل، به مسکو رفته است. مقامات روسی این سفر را 

تکذیب کرده اند؛ اما دو تن از مقامات آمریکایی که خواستند نام آن ها فاش نشود، گفتند سفر سردار سلیمانی را تأیید می کنند.

خرداد نوشت: »دعوت از جلیلی به مثابه گل به خودی دلواپسان«
سعید جلیلی را باید از این پس مرد شکست در مناظره ها دانست. او یك بار در خرداد 92 میدان مناظره هسته ای را به علی  اکبر ولایتی وا 

نهاد و امروز بعد از 27 ماه در مناظره ای »غیرحضوری« مغلوب سخنان صالحی شده است.

الف نوشت: »در نقد سخن روحانی در جمع فرماندهان سپاه«
لغو یک شبه تحریم ها حتی از سوی رئیس تیم مذاکره کننده ایرانی و رئیس دفتر رئیس جمهور هم به رسمیت شناخته نشده است، آن وقت 

چگونه صحبت رئیس جمهور که حتی در میان کابینه و یاران او نیز نتوانسته یک صدا بیان شود، می خواهد تاثیرگذار شود؟

عکس روزسایت نگار

عکس یادگاری 
احمدی نژاد در مراسم 
اقامه نماز بر پیکر آیت الله 
خزعلی

خبرنامه
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رصدخانه

داعش با »دینار« به جنگ آمریکا می رود!
هدف اصلی داعش از ضرب سکه های طلا و نقره چیست؟

گروه تروریستی داعش در یکی از جدیدترین اقدامات خود طی هفته های 
اخیر در راستای تثبیت »خلافت« خوانده اش اقدام به رونمایی از سکه های 
طلایی کرد که قرار است به عنوان وجه رایج در سرزمین های تحت کنترل 
خود از آن ها استفاده کند. اقدامی که خود این گروه، هدف از آن را وارد شدن 
به یک »جنگ مالی« با آمریکا اعلام کرده اســت. در ویدئوی مفصلی که 
این گروه تهیه کرده و در تاریخ 29 اوت با نام »ظهور خلافت: بازگشت دینار 
طلا« توسط »الحیات« منتشر شد، این گروه اهداف خود از اقدام جدیدش 
را شرح داده است. در این ویدئو، داعش از هدف خود برای نابود کردن دلار 
آمریکا از طریق خارج کردن آن از تبادلات مالی بین المللی و جایگزین کردن 
دلار با ســکه های طلا، نقره و مس سخن می گوید. رامی جلال، تحلیلگر 
سایت »المانیتور« در مطلبی به بررسی جنبه های مختلف این طرح جدید 
داعش و اهداف واقعی این گروه پرداخته اســت. جلال اشــاره می کند که 
داعش در ویدئوی خود، آمریکا را به فریبکاری متهم می کند؛ زیرا در سال 
1913، ایالات متحده بانک »فدرال رزرو« را تأســیس کرده و وعده داد که 
کار تبادل طلا با دلار را تسهیل نماید. با این حال، پس از جنگ جهانی اول، 
آمریکا از استاندارد طلا فاصله گرفته و دلارهای کاغذی را جایگزین آن کرد. 
پس از آنکه در نتیجه جنگ های جهانی اول و دوم، ذخایر طلا از کشورهای 
مختلف به سوی آمریکا سرازیر شد، این کشور نظامی با عنوان »برتن وودز« 
را برای سازماندهی تبادلات مالی بین المللی ابداع کرد تا قابلیت تبدیل دلار 
با طلا را در عرصه بین الملل حفظ نماید. با این حال، در سال 1971، ریچارد 
نیکســون، رئیس جمهور وقت آمریکا این قابلیت تبدیل را لغو کرد. داعش 
مدعی اســت آمریکا به »شیوه ای شــیطانی« و با استفاده از نفت یا طلای 
ســیاه، پول رایج خود را در سطح جهان تثبیت و دیگر کشورها را وادار کرده 
نفت را به دلار خرید و فروش کنند. اکنون، داعش اصرار دارد که جایگزین 
کردن دلار با طلا، سبب خواهد شد قدرت های بزرگی همچون چین و روسیه 
که اوراق قرضه خزانه داری آمریکا را خریداری کرده اند، اقدام به فروش این 
اوراق کنند و به این ترتیب، نظام مالی ایالات متحده فروبپاشد. ناجح ابراهیم، 

یکی از اعضای سابق گروه های افراط گرا می گوید: »این حقیقت که داعش 
اقدام به معرفی پول مخصــوص به خود کرده، دربردارنده بیش از یک پیام 
است. نخستین پیام این گروه، خطاب به جهان است، مبنی بر اینکه داعش 
به یک دولت مشروع تبدیل شده است. پیام دوم، جوانان مسلمان را خطاب 
قرار داده و ادعا می کند عزت و قدرت اقتصادی مسلمانان که پس از دوران 

خلافت از بین رفت، اکنون بازگشته است«. 
ابراهیم می گوید داعش با ضرب هر ســکه، تلاش می کند تأثیری روانی بر 
هواداران خود بر جای بگذارد. وی می گوید: »هر سکه، معنی خاص خود 
را دارد. نخســتین مورد، سکه طلای یک دیناری با وزن 4.25 گرم است. 
این همان وزنی است که سکه های دینار بنی امیه در زمان عبدالمالک بن 

مروان داشتند. در پشت این سکه ها، طرح هفت ساقه گندم حک شده که 
تلاش دارد مزایای هزینه کردن در راه خدا را نشــان دهد. سکه دوم، سکه 
پنج دیناری با وزن 21.25 گرم است که در پشت آن، نقشه جهان حک شده 
و به قلمروی که داعش می خواهد به آن دست یابد، اشاره دارد«. سکه های 
نقره داعش نیز سه نوع دارد: سکه یک درهمی با وزن دو گرم و طرح نیزه و 
سپر که به موضوع جهاد اشاره دارد؛ سکه پنج درهمی با وزن 10 گرم و طرح 
مناره دمشق؛ و ســکه 10 درهمی با وزن 20 گرم و طرح مسجدالاقصی. 
افزون بر این، سکه های مســی نیز برای مبادلات مالی کوچک تر در نظر 

گرفته شده اند.
با این حال، ابراهیم اشــاره می کند از آنجا که هیچ از 192 کشور حاضر در 

جهان، داعش را به عنوان یک دولت به رســمیت نمی شناسد، سکه های 
این گروه نیز به رسمیت شناخته نخواهد شد. وی می گوید به عنوان مثال، 
یک کارگر مصری که در مناطق تحت کنترل داعش در لیبی کار می کند، 
نمی پذیرد که حقوقش با دینار داعشی پرداخته شود، زیرا نمی تواند آن را در 
مصر خرج کند. بنابراین، مردم از چنین پولی اســتفاده نخواهند کرد؛ حتی 
اگر از طلا ساخته شــده باشد. از سوی دیگر، حتی گروه موسوم به »ولایت 
ســینا« در مصر که تحت کنترل داعش فعالیت می کنــد نیز چنین پولی را 
نخواهد پذیرفت؛ زیرا اعضای آن نمی توانند با استفاده از این پول، نسبت به 

تهیه مایحتاج خود در مصر اقدام کنند. 
فواد شــاکر، دبیرکل اتحادیه بانک های عربی می گویــد در عصر مدرن، 
تضمین یک پول، بر مبنای اقتصاد کلان و تولید ناخالص ملی )کالاهای 
و خدمات تولید شــده( قرار دارد و نــه فقط بر مبنای فلــزات. اما به عقیده 
وی، آنچه داعش انجام داده، بســیاری منطقی است و تضمینی در اختیار 
حقوق بگیران داعش قرار می دهد؛ زیرا در زمان های وقوع جنگ، کشورها 
اقدام به چاپ پول می کنند، اما پشتوانه ای برای آن وجود ندارد و همین امر، 
ســبب پایین آمدن ارزش این پول های کاغذی می شود. در مقابل، فیاض 
عبدالمنعم، استاد سابق اقتصاد در دانشگاه الازهر می گوید: »در اسلام، 
هیچ منعی برای استفاده از اسکناس وجود ندارد و استفاده از سکه طلا هم 
هیچ تأثیری بر اقتصاد آمریکا نخواهد داشت؛ زیرا تولید ناخالص داخلی این 

کشور بیش از 17 تریلیون دلار است که برابر با یک چهارم کل دنیاست«. 
وی می افزاید: »برای پوشــش دادن تبادلات مالی عظیم جهانی، طلای 
کافی وجود ندارد و فرض داعش مبنی بر اینکه دلار آمریکا ضعیف است، 
صحیح نیست؛ زیرا این گروه، دلار آمریکا را صرفاً بر مبنای طلا مورد ارزیابی 
قرار می دهد، نه بر مبنای تولید«. منعم در ادامه اشاره می کند: »اگر چین و 
روسیه تلاش کنند با فروش اوراق قرضه خزانه داری آمریکا، به دلار ضربه 
بزنند، خودشــان نیز از این امر متأثر خواهند شــد؛ زیرا مبلغ این اوراق را به 

دلاری پرداخته اند که ارزش خود را از دست داده است«. 

اهداف سفر »یوکیا آمانو« به تهران از قول دیپلمات های غربی
مدیر کل آژانس بین المللی انرژی اتمی برای ســرعت بخشــیدن به تحقیقات این نهاد درباره برنامه هسته ای ایران، روز شنبه وارد تهران می شود. خبرگزاری »آسوشیتدپرس« ضمن انتشار این خبر نوشت یوکیا آمانو در حالی برای دیدار با 
مقامات ارشــد ایران وارد تهران می شــود که پایان یک ضرب الاجل مهم در حال نزدیک شدن است. او در تلاش اســت به تحقیقات خود درباره ادعاهایی سرعت ببخشد که حاکی است ایران در گذشته برای تولید سلاح هسته ای تلاش 
کرده اســت. دیپلمات ها روز جمعه گفته بودند مدیر کل آژانس در حال برنامه ریزی این سفر اســت. فردریک دال، سخنگوی آژانس با تأیید سفر آمانو به ایران گفت آمانو شنبه برای انجام دیدارهایی با مقامات ایرانی وارد این کشور می شود 
که هدف از آن ها، »روشن شدن مسائل باقی مانده گذشته و حال« در ارتباط با تحقیقات آژانس است. این دیپلمات ها می گویند آمانو قصد دارد خواستار مصاحبه آژانس با دانشمندان ایرانی مرتبط با آزمایش های ادعایی شود. آژانس که از 
دیرباز خواستار چنین مصاحبه هایی بوده، همچنین قصد دارد درباره بازرسی برنامه ریزی شده از »پارچین« با مقامات ایرانی مذاکره کند. آژانس، این مرکز را که در جنوب شرقی تهران واقع است، مکان انجام برخی از فعالیت های هسته ای 
مشکوک ایران می داند. دیپلمات هایی که در آژانس فعالیت می کنند، در گفت و گو با آسوشیتدپرس درخواست کردند معرفی نشوند؛ زیرا اجازه ندارند درباره دستور کار سفر آمانو به ایران چیزی بگویند. به هر حال، این سفر از اهمیت خاصی 

برخوردار است. آمانو در حالی به ایران می رود که کمتر از یک ماه تا پایان ضرب الاجل 15 اکتبر برای جمع آوری اطلاعات درباره ادعاهایی باقی مانده که می گوید ایران در گذشته تلاش کرده سلاح هسته ای بسازد.

یک میلیون زائر خانه خدا، خود را برای انجام مناســک حج در عربستان آماده و در 
سرزمین وحی گرد هم آمده اند.

کودتاچیان بوکینافاسو رئیس جمهور و 
دو وزیر را آزاد کردند.

صدها نفر در هلســینکی، پایتخــت فنلاند در اعتراض به برنامه اصلاحات اقتصادی که توســط دولت ارائه راهپیمایی 
کردند.

سربازان در جریان رژه جشن روز استقلال 
در مرکز شهر مکزیکوسیتی، کارتهای قرمز 

رنگ در دست دارند.

احتمال دیدار اوباما و روحانی در 
حاشیه نشست مجمع عمومی

مقامات دولــت ایران و آمریــکا درصدد تدارک دیــداری میان 
روســای جمهور دو طرف هســتند. منابع آمریکایی می گویند 
هنوز مسئولان دو طرف چگونگی تماس و ملاقات را مشخص 
نکرده اند؛ اما در بهترین شرایط، سازمان دهندگان ممکن است 
نشســت کوچکی میان این دو نفر برگزار کنند و متعاقب آن نیز 
اظهاراتی از جانب هر یک از روســای جمهور صورت گیرد. اما 
در حالتی دیگر، احتمــال آن وجود دارد که دو رئیس جمهور به 
صورت خیلی گذرا با یکدیگر دســت دهنــد. اوباما و روحانی در 
سپتامبر سال 2013 با یکدیگر تلفنی صحبت کردند که بسیاری 

آنرا یک مکالمه تاریخی توصیف کردند. 

 تشدید جنگ لفظی آمریکا و چین 
بر سر منطقه مورد مناقشه

دو کشور قدرتمند جهان درگیر مناقشه ای فزاینده بر سر منطقه ای 
در دریای جنوب چین شده اند. چین تقریباً ساخت جزایر مصنوعی 
را در منطقه ای به پایان رســانده که فیلیپین هم که متحد آمریکا 
است، ادعای مالکیت آن را دارد. چین می گوید بر جزایر »اسپراتلی« 
حق حاکمیت داشته و هیچ هدف خصمانه ای ندارد. این در حالی 
اســت که ویتنام، مالزی، تایوان و بروئنی نیــز ادعای مالکیت بر 
دریای جنوب چین را دارند. هری هریس، فرمانده نیروی دریایی 
آمریکا به سنا گفت اقدام چین در نظامی کردن این منطقه بسیار 
نگران کننده است و خواستار گشت زنی در نزدیکی این »جزایری 

که جزیره نیستند« شد.

روسیه، نفوذ ایران را در سوریه 
متعادل می کند

در حالی که به نظر می رسد روسیه گسترش حضور نظامی خود 
را در ســوریه با ایران هماهنگ کرده باشــد، این وضع می تواند 
موجب ایجاد توازن در نفوذ قدرتمندانه تهران در ســوریه شود؛ 
زیرا برخی محافل در حکومت سوریه از نفوذ ایران رضایت ندارند. 
ایران و روســیه هر دو در ســوریه منافعی دارند: سوریه یکی از 
معدود کشورهای خاورمیانه است که روسیه همچنان در آنجا 
نفوذ دارد. سوریه همچنین برای ایران مسیری برای کمک به 
حزب الله لبنان است. اما با وجود منافع مشترک مسکو و تهران 
در بقای اسد، گسترش حضور نظامی روسیه در سوریه ممکن 

است در ماه های آینده موجب بروز اختلاف هایی شود.

هشدار ولیعهد عربستان سعودی 
به حجاج

ولیعهد عربســتان از حجاج خانه خدا خواسته بر انجام مناسک 
حجشان متمرکز شوند و از موســم حج برای انجام دادن اموری 
خارج از چارچوب شــعائر مرســوم سوءاســتفاده نکنند. محمد 
بن نائف که ریاســت کمیته عالی حج را نیــز بر عهده دارد، تأکید 
کرده دستگاه های امنیتی آمادگی مقابله با هر کسی که بخواهد 
مشکلی در مراسم حج ایجاد کند یا جان حجاج را به خاطر بیندازد، 
دارند. وی این سخنان را در مراسم نمایش توانمندی های نیروهای 
امنیتی عربســتان بیان کرده است. این ســخنان در حالی بیان 
می شود که اخیراً و پس از حادثه سقوط جرثقیل در مکه، انتقادات 

زیادی از نحوه مدیریت حج در عربستان مطرح شده است.

بین الملل
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تکنولوژی بیست سال بعد
نظر متخصصان در مورد آینده فناوری

بعد از تحولات شکل گرفته در عرصه تکنولوژی و همزمان 
با ورود گوشی های هوشمند موبایل و در پی آن تبلت ها به 
بازار فناوری بسیاری به این فکر فرو رفتند که آینده از آن این 
موجودات جدید است و رایانه های شخصی به مرور زمان از 
عرصه خارج خواهند شد و تا مدتی بعد از تسلط این ابزارها 
در بازار دیگر از آن ها خبری نخواهد بود. شــاید مهمترین 
این اظهار نظرها را باید در ایده استیو جابز در مورد عصر پسا 
رایانه جستجو کرد. وی به صراحت از پایان عمر رایانه های 
شخصی با حضور تبلت ها و گوشی های هوشمند سخن 
گفت تا اولین کسی باشد که به عنوان یکی از بزرگان عرصه 

تکنولوژی مرگ رایانه های شخصی را پیش بینی کند.
اما اکنون بعد از گذشــت چند سالی از حضور گوشی های 
هوشــمند و تبلت ها در بازار و اقبال مشتریان به آن ها و از 
ســوی دیگر حتی با توجه به تنوع این ابزارها در بازار هنوز 
عمر رایانه های شخصی به سر نیامده است و این ابزارهای 
قدیمی در حاشیه ابزارهای مدرن به راه خود ادامه میدهند. 
واقعیت آن است که دنیای فناوری به هیچ وجه قابل پیش 

بینی نیست. محاسبات و تکتنولوژی حتی به سمتی پیش 
میروند که شــاید در چند دهه آینده خبری از گوشی های 
هوشــمند و تبلت هم نباشــد و شــاید تکنولوژی در درون 
انسان ها و در مغز آنها جای بگیرد. این موضوعی است که 
متخصصان از علوم مختلف به آن اذعان میکنند و پیش 
بینی خود را با توجه به تجربیات خود از علم در مورد فناوری 

آینده بیان میکنند.

»رنا الکالیبوی« مدیر ارشد استراتژی و علم در 
Affectiva

ابزارهــای تکنولوژی مــا در آینده از یک چیــپ مربوط به 
احساسات و هیجانات برخوردار خواهند بود، دقیقا همانند 
یک چیپ GPS برای موقعیــت جغرافیایی. این چیپ از 
حسگرهای اپتیکال یا شاید دیگر حسگرها برای تشخیص 
احساسات کاربر اســتفاده میکنند. مواردی نظیر حالات 
چهره، لحن صدا و حتی وضعیــت روانی کاربر. این چیپ 
مطابق با حس و حال کاربر از خود واکنش نشــان خواهد 

داد و در همه ابزار و آلات روزمره استفاده خواهد شد. برای 
مثال آینه از چهره من متوجه خواهد شــد که استرس دارم 
و این موضوع را با ربات اجتماعی من، خودرو و گوشــی یا 
ساعت هوشمند مجهز به ابزار سلامت من در میان خواهد 
گذاشت و به این ترتیب و با توجه به این موضوع همه وسیله 
های شــخصی من رفتار خود را با من تنظیم میکنند. این 
موضوع در دنیای اینترنت اشــیا اجرایی خواهد شد و این 
چیپ مربوط به احساســات همیشــه و با اجازه شخصی 
من فعال خواهد میشــود و به این ترتیب تکنولوژی بسیار 

هوشمندانه و تعاملی خواهد بود.

»وینفرد هنسینگر« استاد تکنولوژی کوانتوم 
در دانشگاه ساسکس

با توجه به سرعت شیوع و گسترش اینترنت وایرلس، مکان 
اصلی پردازش داده ها در ابزار های شخصی شما نخواهد 
بود. بلکه جای پردازش داده ها در فاصله ای شــاید بسیار 
دور و بر روی کی ابر رایانه متصل به سیستم Cloud است. 

این ابــر رایانه ها احتمــالا مربوط به پــردازش کوانتومی 
هستند که طی ده تا بیست سال آینده طراحی شده و مورد 
استفاده خواهد بود. این ابر رایانه ها قادر هستند تا در چند 
میلیونوم ثانیه پردازش ها را انجام دهند و برای میلیون ها 
سال بعد به عنوان سریع ترین رایانه های متعارف شناخته 
خواهند شد. این رایانه ها در همه موارد از جمله شکستن 
کد ها و جستجوی داده ها و ایجاد پدیده های جدید نقش 

خواهند داشت.

 Frog دنیس گرشبین« مدیر ارشد اجرایی«
Design

رایانه های شخصی بر اساس دو محور تعریف میشوند: 
اول ارتباط اجتماعی منحصر به فــرد به اینترنت و دوم با 
استفاده از ابزارهایی که مورد اســتفاده قرار میگیرند. در 
واقع طی ده ســال آینــده رایانه ها به هیــچ وجه انفرادی 
و شــخصی نخواهند بــود. ایــن رایانه ها بیــش از همه 
نقش نقاط اتصال و ارتباط را خواهند داشــت. ابزارهای 
تکنولوژی مانند گوشــی های هوشــمند و ساعت های 
هوشمند دیگر تنها ابزارهای شخصی شما نیستند بلکه 
هویت دیجیتالی شــما را تعیین خواهنــد کرد. این هویت 
دیجیتالی کلید ورود به بسیاری از تعاملات و کنش های 

فناورانه آینده خواهد بود.

»چارلز لیبر« استاد شیمی داشنگاه هاروارد
در آینده فناوری به شدت شخصی و خصوصی خواهد شد. 
در حال حاضر واسطه ارتباط ما با ابزارها بر اساس سیستم 
عصبی است: ورودی ها بر اساس لمس و صدا و خروجی 
از طریق چشم ها و گوش ها. در آینده نزدیک، این ارتباط 
به کلی از طریق مغز و ذهن فراهم خواهد آمد که مسیر آن 
از طریق تعامل سه بعدی نانوالکترونیک با شبکه عصبی 
ما فراهم خواهد شــد. ما در حال حاضر توانسته ایم نقشه 
ابتدایی پوست ســایبری را طراحی کنیم و آزمایشهایی نیز 
برای تزریق الکترونیکی به مغز صورت گرفته است. به این 
ترتیب آینده تکنولوژی و محاســبات به این شکل خواهد 

بود که آنچه را که به آن فکر میکنیم، اتفاق خواهد افتاد.

»اندی آداماتزکی« مدیر پروژه محاسبات غیر 
متعارف دانشگاه وست انگلند

آینده محاســبات شــخصی در واقع درون فردی و درون 
ســلولی خواهد بود. هر یک از نرون هــای عصبی فرد از 
طریق یک شــبکه ملکولی خود-رشــد دهنــده و خود-

محافظت کننده بررســی و پردازش خواهد شــد. رایانه ها 
تبدیل به شبکه ای از رشــته های پلیمری خواهند شد که 
در درون افراد و با آنها رشــد خواهند کــرد. دانه های این 
شبکه ملکولی در اولین ماه های تشکیل جنین در بدن وی 
تزریق خواهد شد و به مرور تشکیل یک شبکه غول پیکر در 
مغز را میدهند و تمامی موجودات هستی را در یک شبکه 

محاسباتی یکپارچه و واحد جفت میکنند.

تلاشهای جدید سایبری پنتاگون
پنتاگون به طور جدی در تلاش است 
تا مشــکل آســیب پذیری شبکه ها 
و رایانه هــای خــود را برطــرف کند. 
وزارت دفاع آمریکا به منظور مقابله با 
حملات سایبری هکرها و جلوگیری از 
سرقت اطلاعات و فایل های حساس 
در تلاش برای ابداع یک روش جدید 

فوق امنیتی است. با افزایش گزارش مواردی از سرقت 
اطلاعات حســاس کارکنان نهادهای دولتی در آمریکا 
و حتی نفوذ هکرها به شــبکه های نگهداری داده های 
نظامی و فوق سری ایالت متحده، پنتاگون تلاش کرده تا 
به طور جدی مشکل آسیب پذیری شبکه ها و رایانه های 
خــود را برطرف نماید. این وزارتخانــه در حال ایجاد یک 
سیستم الکترونیک جدید اســت که قادر به شناسایی و 
اولویت بندی آســیب پذیری ها و حفره های امنیتی بوده 
و بر اســاس تهدید ناشــی از آنها هر یــک را طبقه بندی 
می کند. ورود داده ها برای اولویت بندی آسیب پذیری ها 

به طور دســتی صورت می گیرد، اما 
طبقه بندی نهایی داده ها با استفاده از 
یک سیستم خودکار صورت می گیرد 
که می توان با استفاده از آن به سرعت 
هرگونه تلاش بــرای نفوذ به رایانه ها 
را شناسایی کرد و گروه های واکنش 
ســایبری را نیز از حمــلات هکری 
مطلع نمود تا بتوان قبل از هرگونه آسیب جدی با عاملان 
این اقدامات برخورد کرد. بررســی ها نشان می دهد که 
تمامی شبکه های رایانه ای حســاس دولتی در آمریکا 
در برابــر حملات هکری آســیب پذیر هســتند و حتی 
برخی اطلاعات سیستم های موشکی آمریکا به دست 
هکرهای چینی افتاده است. قرار است چارچوب این کار 
ظرف چند ماه آینده نهایی شــود. ارتش آمریکا تا به حال 
6200 نفر از پرســنل خود را در قالــب 133 تیم واکنش 
سازماندهی کرده و قرار است سیستم امنیتی ضدهکری 

آن تا سال 2016 عملیاتی و فعال شود.

تصاویر از هوشمند جدید بلک بری به نام »ونیز«
در ماه هــای اخیر شــاهد فاش 
شدن تصاویر بسیاری از »ونیز«، 
تلفن هوشــمند اندرویــدی بلک 
بری بــوده ایــم. ایــن موبایل از 
جایی جائز اهمیت بسیاری است 
که مــی تواند عاملی باشــد برای 
نجــات بلــک بــری و همچنین 

برون رفت این شــرکت از مشــکلات بسیاری که 
بــا آنها دســت بــه گریبان اســت. زبــان طراحی 
مورد اســتفاده در ونیز، شباهت بســیاری به سایر 
دســتگاه هایی که بلک بری توسعه داده دارد. می 
توانیــد در کنار کلید های کــم و زیاد کردن صدا، 
شــاهد اســتفاده از یک کلیــد اختصاصــی برای 

باشید.  نیز  دوربین 
اســپیکرهای آن هم در جلوی موبایل قرار گرفته 
اند و شــخصی که در ویدیو صحبت می کند، تایید 
می نماید که این محصول دارای یک درگاه کارت 

حافظــه بــرای افزایــش فضای 
ذخیره ســازی موبایل نیز هست.

تجربــه کاربری ونیــز اما در نگاه 
اول، شباهت بسیاری به اندروید 
خالــص دارد ولی پــس از اندکی 
کار کردن بــا آن، متوجه خواهید 
شــد که این شــرکت بخش های 
کاربردی مناسبی را به آن افزوده. برای مثال، می 
توانید روی نمایشگر ضربه زده تا آن را آماده به کار 
نمایید. بلک بری هاب و Device search هم از 
دیگر بخش های اضافه شــده به اندروید هستند. 

هنوز مشــخص نیســت که چــه زمانی ایــن تلفن 
هوشــمند معرفــی و ســپس بــه بــازار راه خواهد 
یافت اما پیشــتر منابــع مختلفی خبــر داده بودند 
که شــرکت کانادایی تصمیم دارد تــا ونیز را در ماه 
نوامبر ســال جاری میــلادی – حوالــی آذر ماه به 

بازار عرضه نماید.

 رتبه 147 ایران
 در سرعت اینترنت

محسن یوسف پور درباره قیمت اینترنت ایران اظهار 
کــرد: بحث قیمــت اینترنــت را می تــوان از زوایای 
مختلفی مورد بررســی قرار داد، چراکه در این حوزه 
موضوعات مختلفی مانند کیفیت تاثیر گذار اســت. 
این کارشناس ارتباطات همچنین عنوان کرد: به طور 
متوسط در زمینه  سرعت اینترنت پهن باند ثابت در دنیا 
متوسط ســرعتی که در اختیار مشترک قرار می گیرد 
در زمینه دانلود حدود 23 مگابیت بر ثانیه و در زمینه 

آپلود 10.7 مگابیت بر ثانیه است.
این آمار طی چهار ماه گذشــته ارائه شــده و تقریبا از 
جدید ترین آمارها به شمار می رود و برای این سرعت 
متوسط قیمتی که برای کاربر در نظر گرفته می شود، 
حدود 5.24 دلار است. وی در خصوص اینترنت پهن 
باند موبایل نیز اظهار کرد: در این بخش هم سرعت 
متوســط دانلود حدود 12.2 مگابیت و سرعت آپلود 

حدود پنج مگابیت بر ثانیه است.
این کارشناس ارتباطات در ادامه به بررسی وضعیت 
پهن بانــد در ایــران پرداخــت و اظهار کــرد: اکنون 
متوســط ســرعت اینترنت پهن باند خانگی در ایران 
حدود 5.6 مگابیت بر ثانیه او سرعت آپلود حدود 3.5 
مگابیت بر ثانیه اســت که در نهایت پس از بررسی ها 
مشخص می شود این ارقام نسبت به میانگین های 
جهانی بسیار پایین بوده و برهمین اساس ایران در این 
خصوص رتبه 147 دنیا را به خود اختصاص می دهد.
یوســف پور دربــاره اینترنــت پهــن باند همــراه هم 
متذکر شــد: البته باید به این مســاله توجه داشــت 
کــه با توجه بــه آنکه ایران بــه تازگی بــه عرصه ارائه 
پهن باند موبایل ورود کرده هنــوز آمارهای دقیق در 
این عرصه ارائه نشــده، اما به هرحال این که گاه هم 
گفته می شود قیمت اینترنت در ایران حدود 16 هزار 
برابر کشــور های مختلف اســت امری اغراق شده و 
مبالغه آمیز است هرچند که در نهایت به طور معمول 
وضعیت ما نســبت به دنیا در دسترســی به اینترنت 

پهن باند چندان شرایط مناسبی ندارد.
این کارشناس ارتباطات در ادامه صحبت های خود 
با اشاره به تعرفه های اینترنت پهن باند موبایل متذکر 
شــد: از آنجا که در این حوزه دولت و سازمان تنظیم 
مقررات ارتباطات اجازه افزایش تعرفه ها را نمی دهد 
می توان گفت تعرفه دسترســی کاربران اینترنت باند 
پهن موبایل ایران در قیاس با برخی کشورها وضعیت 
بهتری دارد، البته باید این مســاله را در نظر داشــت 
که قطعا این موضوع در کیفیت نیز تاثیر گذار است و 

باعث کاهش کیفیت می شود.
وی همچنیــن اظهــار کــرد: زمانــی کــه اپراتورها 
نمی توانند هزینه های مناســبی جهت ارائه  خدمات 
باکیفیت دریافــت کنند قطعا این موضوع در کیفیت 
آنها تاثیر گذاشــته و موجب کاهش کیفیت می شود. 
برهمین اســاس در بســیاری از مواقع اپراتورهای ما 

روی سرویس دیتا ضرر می دهند.
یوسف پور همچنین اظهار کرد: نکته  دیگر آنکه بحث 
فروش پهن باند در دنیا به سمت رایگان شدن می رود 
و در اکثر کشور ها در حال کاهش است، اما در ایران 

این اتفاق تاکنون رخ نداده است.
در حالی که همانطور که اشــاره شد در خارج از ایران 
و کشورهای توســعه یافته درآمد اپراتورها به سمتی 
مــی رود که براســاس ارائــه  خدمات حاصل شــده 
باشــد و نه فروش پهنای باند اما متاســفانه در ایران 
پهنای باندی که در اختیار توزیع کنندگان قرار می گیرد 
قیمتی گــزاف و غیرمنطقی ایجــاد می کند و باعث 
می شود برای رساندن تعرفه های این بخش به منطقه 

نیاز به تلاش های متعدد باشد.

رصدخانه

فروشگاه مایکروسافت در ایران؟!
به تازگی در بازار موبایل ایران 
فروشگاهی به نام فروشگاه 
رسمی مایکروسافت افتتاح 
شده است. مایکروسافت، 
کــه شــرکت کامپیوتــری 
و چندملیتــی  آمریکایــی 
اســت و دفتر مرکــزی آن 

در شــهر ردموند، ایالت واشــینگتن، ایالات 
متحده آمریــکا قــرار دارد، به تازگــی در بازار 
موبایــل ایران شــعبه فــروش دایر کــرد. این 
فروشــگاه 5 دهنه توســط نماینده انحصاری 
گوشــی های مایکروســافت در ایران در بازار 
موبایــل ایران واقــع در خیابــان حافظ تهران 
بازگشایی شده است و در بنرهای تبلیغاتی این 

شرکت هم اعلام شده، این 
فروشگاه برای اولین بار در 
ایران تاسیس می شود. این 
در حالی اســت که معمولا 
وقتی یک شــرکت خارجی 
در کشوری دفتر راه اندازی 
می کند دست کم مقامات 
آن کمپانی در مراسم افتتاحیه حضور دارند ولی 
ظاهرا خبری از خارجی ها نبوده اســت و هیچ 
یک از مقامات رسمی مایکروسافت نیز چنین 
چیزی را تایید نکرده  اند! بر اساس این گزارش 
با وجود داشتن شعبه فروش مایکروسافت در 
بازار ایران این شرکت داشتن شعبه رسمی در 

ایران را تائید نکرد!

نخستین تلفن همراه هوشمند مجهز به نمایشگر تاشو
نســل جدیــد تلفن هــای 
همــراه هوشــمند چیزی 
شــبیه لپ تاپ خواهد بود، 
البتــه از ایــن حیــث که از 
وسط به دو نیم تا می شود. 
شرکت سامسونگ در نظر 
دارد تا به زودی محصولی 

تازه در دنیای تلفن های همراه هوشمند روانه 
بازار کند که صفحه نمایشــگر پلاستیکی آن 
به راحتی تا می شــود. درحالی که پیشتر خبر 
طراحــی و تولیــد مجموعــه ای از تجهیزات 
الکترونیکی تاشــو توسط شرکت سامسونگ 
منتشر شده بود حالا گفته می شود که تا ژانویه 
سال 2016 نخســتین تلفن همراه هوشمند 

جهان را که نمایشــگر آن 
از وســط به دو نیم می شود 
روانــه بــازار خواهــد کرد. 
نمونــه پیش ســاخته این 
تلفــن همراه هوشــمند در 
چین مــورد آزمایــش قرار 
گرفته است. این محصول 
جدید در دو نســخه کــه دارای پردازنده های 
اسنپ دراگون 620 و 820 هستند روانه بازار 
 RAM می شــود. به احتمال فراوان حافظه
این تلفن همراه هوشمند 3 گیگابایتی خواهد 
بــود. درگاه میکــرو SD و غیرقابــل تعویض 
نبودن باتری از دیگر ویژگی های این محصول 

جدید به شمار می آید.

شکایت از توییتر به اتهام جاسوسی
یــی  گزارش ها پــی  در 
مبنــی بــر اینکــه توئیتر 
از پیام هــای خصوصــی 
جاسوســی  برانــش  کار
رســانه  ایــن  می کنــد، 
بــا شــکایت  اجتماعــی 
گروهی مواجه شده است. 

در این شکایت نامه که در دادگاه فدرال سان 
فرانسیســکو ثبت شده اســت، آمده است: 
توئیتــر بــه صــورت محرمانــه از پیام های 
مســتقیم و خصوصــی کاربران جاسوســی 
می کند. به محض اینکــه کاربری یک پیام 
خصوصی بفرســتد، توئیتــر آن را رهگیری 
کرده، می خواند و در برخــی مواقع حتی آن 

را تغییــر می دهــد. در این 
شــکایت همچنین به این 
مساله اشاره شده است که 
توئیتر آدرس های یو.آر.ال 
را کوتاه می کند. به عنوان 
مثال اگر فردی یک لینک 
را از طریق پیام خصوصی 
ارسال کند، توئیتر این آدرس وب را به لینک 
t.co تغییــر می دهد و در همین حال آدرس 
اصلــی را هم بــه دو کاربر نشــان می دهد. 
این اقدام از ســوی گروه شــاکیان اشتباه و 
ناقــض قانــون حریم خصوصــی ارتباطات 
الکترونیــک و نیز قوانیــن حریم خصوصی 

کالیفرنیا محسوب می شود.

آی تی
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پنجره

در 1400 پسرها در مضیقه ازدواج قرار می گیرند!
اگر اکنون تعداد دخترهای آماده ازدواج بیشتر از تعداد پسرهاست

در حال حاضر 700 هزار ازدواج در سال به وقوع می پیوندند. عده ای می گویند 
تعداد ازدواج ها کم شده است؛ ســال های قبل 800 هزار ازدواج بود، اما الان 
700 هزار تا؛ درصورتی که طبق محاســبات جمعیت شناختی میزان ازدواج در 
جامعه کم نشــده، بلکه به دلیل پایین تر آمدن بــاروری در دهه 70، جمعیتِ در 
معرض ازدواج مان کاهش پیدا کرده است و به تبع تعداد کمتری ازدواج رخ می 
دهد. دکتر شــهلا کاظمی پور درخصوص تحلیل وضعیــت ازدواج و بالارفتن 
ســن ازدواج جوانان در ایران، با بیان این که تغییــرات جمعیتی موجب تغییر در 
سن ازدواج نشده اســت، بلکه این تغییر در سن ازدواج است که سبب تغییرات 
جمعیتی می شــود، به مهرخانه گفت: سن ازدواج و فرآیند تغییرات آن در ایران 
و سایر جوامع به این صورت است که هرچه جامعه به سمت مدرن شدن حرکت 
می کند، ســن ازدواح نیز افزایش می یابد. در ایران در اوایل انقلاب سن ازدواج 
برای زنان 20 سال و برای مردان حدود 25 سال بود و به مرور این سن افزایش 

پیدا کرد تا این که در سرشــماری سال 90 به 23.4 
برای زنان و 27.5 برای مردان رسید.

عضو هیئــت علمی  دانشــگاه تهــران ادامــه داد: 
تحلیل ها نشــان می دهد که شــاخص های توسعه 
ســبب این افزایش شــده اســت. در بدو انقلاب 47 
درصد جمعیت  کشــور، شهرنشــین بود، اما در حال 
حاضر بــالای 72 درصد جمعیت ایران شهرنشــین 
هســتند. همیــن عامــل در افزایــش ســن ازدواج 
تأثیرگذار اســت. آن زمان حدود 50 درصد جمعیت 
بی ســواد بودند، اما در حال حاضر بالای 90 درصد 

باسواد هستند.

ترجیحات افراد متعدد و متنوع شده است
او با بیان این که افزایش سهم زنان در آموزش عالی، 
اشتغال، توسعه و استفاده از تکنولوژی های ارتباطی 
و رســانه ها، از عواملی هســتند که ســبب می شوند 
ترجیحات افراد تغییر کند، افزود: در گذشته دخترها 
پس از کمی بزرگ شدن، ترجیح اصلی شان بر ازدواج 
بود. پســرها هم در روستاها و جوامع سنتی، در شغل 
پدر مشــغول به فعالیت می شــدند و همسر انتخاب 
می کردند، امــا در جوامــع جدید افــراد گزینه های 
مختلفی پیش رو دارند و ترجیحات متفاوتی نیز به تبع 
خواهند داشت. مثلًا دختر و پسر ترجیح می دهند اول 

درس بخوانند، کار کنند، و...؛ حتی مطالعات ما نشان داده است که پسرها بعد از 
یافتن شغل هم بلافاصله اقدام به ازدواج نمی کنند و می خواهند تأمین بیشتری 
به لحاظ اقتصادی داشــته باشــند. البته پیش بینی های جمعیت شناختی من 

نشان می دهد که این افزایش همچنان ادامه نخواهد داشت.
کاظمی پور با تأکید بر این که میانگین سن ازدواج بالا رفته، ولی متأثر از تغییرات 
جمعیتی نیست و صرفاً به مسایل فرهنگی، اجتماعی و اقتصادی جامعه، مربوط 
می شــود، درخصوص مضیقه ازدواج خاطرنشان کرد: هر ازدواجی یک تقابل 
دوبه دو اســت و یک دختر باید با یک پســر ازدواج کند. در جوامعی که تساوی 
برقرار شــود، این امر به راحتی در ســنین بالاتر یا پایین تر صورت می گیرد، ولی 
وقتی این تساوی برقرار نباشد و تعداد یکی از طرفین ازدواج، دخترها یا پسرها، 
بیشتر باشد، برای طرف بیشتر مضیقه ازدواج اتفاق می افتد و آن تقابل دوبه دو 

برقرار نمی شود. 
در ایران به دلیل تفاوت تعداد دخترها و پســرها، در دهــه 80 با مضیقه ازدواج 

برای دختران مواجه شدیم. البته عاملی که در این جا دخالت می کند، اختلاف 
سن زوجین است؛ یعنی در بدو انقلاب حدود 5 سال اختلاف و الان هم حدود 
4 سال اختلاف سن زن و مرد است. این چهار سال اختلاف، بدین معنی است 
که زنان مجرد 15 تا 35 ســال، با مردان 20 تا 40 ســال تقابل خواهند داشت. 
گروهی از زنان ما که در 35 تا 15 ســال اخیر به دنیا آمده اند، مربوط به متولدین 
دهه 60 می شوند، اما مردان مقابل آن ها متأثر از موالید کم قبل از انقلاب است. 
در نتیجه تعداد مردان 20 تا 40 ســاله مجرد، از زنان 15 تا 35 ساله مجرد کمتر 

است و به همین دلیل مضیقه ازدواج رخ می دهد.

تجرد یک میلیون دختر در 10 سال آینده
عضو مرکز مطالعات و پژوهش های جمعیتی آسیا و اقیانوسیه با بیان این که این 
مضیقه، دایمی نیســت، گفت: این گروه متولدین دهه 60 که دچار این مسئله 

شده اند، اگر از سن 35 ســال بگذرند، دیگر با این مضیقه روبه رو نخواهیم شد 
و در 10 ســال آینده این مضیقه را به بهای مجردماندن نزدیک به یک میلیون 

دختر، نخواهیم داشت.
او ادامه داد: دخترانی که به بالای 35 ســال برسند، به تبع شانس ازدواج شان 
افت می کند؛ مگر این که با مردانی که همسرشان فوت کرده یا طلاق داده اند یا 
مجردین ســنین بالا ازدواج کنند. البته بررسی های ما نشان می دهد که درصد 
این افراد هم ناچیز اســت؛ لذا تعدادی از دختران بالای 35 سال مجرد، کاملًا 
ازدواج نکرده خواهند مانــد، ولی برای گروه بعدی که وارد دامنه ســنی ازدواج 

می شوند، مشکلی نخواهیم داشت.
این جمعیت شــناس در ادامه درخصــوص علل عدم تمایل مــردان به ازدواج 
گفت: در شــهرهای بزرگ دوســتی دختــر و پســر، آزادی روابط و... ســبب 
می شــود به دلیل وفور دختران، پســران آزادی عمل بیشــتری داشــته باشند 
و راحت تــر بتواننــد روابط خــود را برقرار کننــد و تن بــه ازدواج ندهنــد. البته 

عوامــل دیگــری ماننــد عوامــل اقتصــادی و بیکاری هــم تأثیرگذار اســت.

پرخواهی اقتصادی دخترها؛ عامل مهم عدم تمایل مردان
عضو هیئت علمی  دانشگاه تهران دلیل عمده تأخیر سن ازدواج در پسرها را ناشی 
از پرخواهی اقتصادی دختران و خانواده های آن ها دانســت و اظهار داشــت: 
تجمل گرایی و مادی گرایی که در جامعه ما روزبه روز رو به افزایش اســت، سبب 
می شود پسرها نتوانند از تأمین درخواست های مادی خانواده دخترها و دخترها 
برآیند و به همین دلیل تن به ازدواج ندهند و به روابط دوستی یا خودداری اخلاقی 
بســنده کنند؛ درصورتی که ازدواج اگر مبتنی بر روابط عاطفی باشد، به مراتب 
بهتر اســت. او با بیان این که در حال حاضر 700 هزار ازدواج در ســال به وقوع 
می پیوندند، افزود: عده ای می گویند تعداد ازدواج ها کم شده است؛ سال های 
قبل 800 هزار ازدواج بود، اما الان 700 هزار تا؛ درصورتی که طبق محاسبات 
جمعیت شــناختی میزان ازدواج در جامعه کم نشده 
است، بلکه به دلیل پایین تر آمدن باروری در دهه 70، 
جمعیت در معرض ازدواج مان کاهش پیدا کرده است 

و به تبع تعداد کمتری ازدواج رخ می دهد.
عضو مرکز مطالعات و پژوهش های جمعیتی آســیا 
و اقیانوسیه ادامه داد: اتفاقاً اگر نسبت آن را بررسی 
کنیــم، متوجه می شــویم علی رغم کم شــدن تعداد 
ازدواج ها، میزان ازدواج در ایران رو به افزایش است. 
حتی عاملی که اخیراً با آن مواجه شدیم این است که 
تعداد ازدواج های زنان 15 تا 19 ساله در 5 سال اخیر 
زیاد شــده اســت و حالا که تعداد دخترها رو به افول 
اســت، دختران 15 تا 19 ســاله هم شــانس ازدواج 

بیشتری پیدا می کنند.
کاظمی پور درخصــوص ادامه روند افزایش ســن 
ازدواج در ایران اظهار داشــت: باســوادی، اشاعه 
تحصیلات، یافتن شــغل و... موجب بالارفتن سن 
ازدواج شــده اســت، ولی وقتی فردی بــه این امور 
دســت یافــت، ازدواج می کند. آســتانه ای که این 
شــرایط برای جوان محقق می شــود، برای پسرها 
حول و حوش 27 سال برای دخترها 24- 23 سال 
اســت. بنابراین میانگین ســن ازدواج از این بیشتر 
نخواهد شد؛ مگر این که عوامل دیگری مانند رواج 
هم باشــی و روابط آزاد اثرگذار باشد، ولی در کل به 

نظر من سن ازدواج در حدی به خط مجانب می رسد و بالاتر از آن نمی رود.

مضیقه ازدواج برای پسرها در دهه 1400
عضو هیئت علمی  دانشــگاه تهــران درخصوص پیش بینــی وضعیت مضیقه 
ازدواج در ســال های آتی نیز گفت: در آینده مضیقــه ازدواج تقریباً محدودی 
برای پســرها در دهه 1400 به بعد خواهیم داشت. پسرهای دهه 60 و 70 باید 
با دخترهای دهه 80 و 90 ازدواج کنند که چون باروری پایین آمده است، تعداد 
پســرها بیشــتر از دخترها خواهد بود و البته با همسان همسری سری مشکلی 

پیش نخواهد آمد و این مضیقه را نخواهیم داشت.
این جمعیت شــناس ادامه داد: همسان همسری سنی برای دختران دهه 60 
هم می توانســت کمک کننده باشــد. من دهه 80 این را گفتم که اگر قرار است 
مقداری از این مضیقه ازد.واج بکاهیم، بهترین راه حل همسان همسری سنی 

است که البته محقق نشد و در حال حاضر زمان آن گذشته است.

مدت زمان اثر واکسن آنفولانزا
فارس- محمدحسین سلطان زاده، استاد دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی درباره واکسیناسیون 
آنفلوانزا گفت: بزرگسالان تنها سالی یک بار به واکسیناسیون نیاز دارند که از زمان تزریق دو هفته 
طول می کشد تا شخص را در مقابل آنفولانزا حفاظت می کند. همچنین کودکان زیر 12 سال که 
برای اولین بار واکسینه می شوند نیاز به دو بار تزریق،  در فواصل 4 تا 6 هفته دارند. با توجه به اینکه 
ویروس  آنفولانزا هر سال شکل ژنتیکی خود را تغییر می دهد،  گفت: اثرات مثبت واکسیناسیون 
تنهــا برای یک فصل ) زمســتان(  باقی می ماند. وی افزود: گاهی اوقــات محل تزریق دردناک 
می شود و گاهی عارضه شبیه آنفلوانزا خفیف،  12 ساعت پس از تزریق شروع شده و تا 48 ساعت 
به طول می انجامد. اگر شخصی از سلامتی مناسبی برخوردار باشد واکسیناسیون، امکان ابتلا 
به بیماری آنفولانزا را تا حدود 60 درصد کاهش می دهد. در افراد ضعیف تر درجه حفاظت واکسن 

کمتر است ولی اگر تزریق صورت گیرد،  شدت بیماری کمتر می شود. 

غذاخوردن در نیمه شب عامل چاقی
مهر- پژوهش های جدید نشــان می دهد افرادی که در نیمه های شــب از خواب بیدار شده و 
غذا می خورند، اضافه وزن بیشــتری داشــته و در کاهش وزن موفق نیستند. در این پژوهش، 
محققان بابررســی و مطالعه رژیم غذائی مگس های میوه دریافتند در صورتی که مگس میوه 
12 ســاعت در روز مــورد تغذیه قرار گیرد و 12 ســاعت بدون تغذیه باشــد، خــواب بهتر و وزن 
کمتری خواهد داشــت. از ســوی دیگر این گونه مگس ها از سیســتم گردش خون سالم تری 

نیز برخوردار خواهند بود. 
دکتر »گیریش ملکانی«، پژوهشــگر دانشگاه ایالتی سن دیگو آمریکا، در این رابطه می گوید: 
افرادی که به سلامت خود اهمیت می دهند و یا خواهان کاهش وزن خود هستند، باید زمان 
بنــدی غــذا خوردن خود را محدود کنند. آنها باید بیشــتر در طول روز غــذا خورده و از تغذیه در 

اواخر و نیمه های شب خودداری کنند تا بتوانند وزن خود را پایین نگه داشته و سالم بمانند.

راه های تشخیص کبد چرب
فارس- علی صنیعی گفت: کبد محل تصفیه بدن از ســموم اســت و در صورتی که به درستی 
عمل نکند، در ســایر ارگان های بدن اختلال ایجاد می کند. این اندام فاکتورهای مضرر مواد 
غذایی را گرفته و آنها را به صورتی بدون ضرر وارد سیستم های دیگر بدن می کند. وجود چربی 
در کبد طبیعی است اما اگر کبدی دارای 5 تا 10 درصد چربی باشد "کبد چرب" گفته می شود. 
خســتگی، بی حالی، کاهش وزن و اشتها، درد در مرکز و یا سمت راست بخش بالای شکم از 

علائم کبد چرب به شمار می رود.
این پزشک عمومی با اشاره به اینکه کبد چرب یک موقعیت مخرب را در بدن ایجاد می کند و 
در مراحل اولیه هیچ علامت هشدار دهنده ای ندارد، افزود: عادات و رفتارهای غلط در شیوه 
زندگی و غذا خوردن از علل ابتلا به کبد چرب اســت. مصرف مواد غذایی چرب، اضافه وزن، 

نداشتن فعالیت بدنی سالم سبب کبد چرب می شود.

روش تهیه یک شربت ضدویروس خانگی
شــاید برایتان کمی عجیــب و باور 
نکردنــی بیاید که یک نوشــیدنی با 
ترکیب لیموترش، زنجبیل و عسل 
بتوانــد شــما را از شــر ویروس ها و 
سرماخوردگی نجات دهد. اما بهتر 
است به معجزه این شربت خانگی 
باور داشــته باشــید. برای تهیه این 

شــربت به دو عدد لیموترش بزرگ، ریشــه زنجبیل و 
هشت قاشق عسل نیاز است و باید این گونه عمل کرد:
قبــل از هــر چیــزی لیموتــرش را در ترکیــب آب و 
ســرکه انداخته و با دقــت زیادی شست وشــو دهید تا 

کاملًا ضدعفونی شــود، چون باید 
از لیموترش با پوســت آن اســتفاده 
کنید. ریشــه زنجبیل را نیز به دقت 
بــه قطعــات  شست وشــو داده و 
کوچک تر تقســیم کنید. سپس آن 
را به همــراه لیموترش که چهار قاچ 
کرده اید داخل مخلوط کن بریزید و 
در نهایت نیز عسل را اضافه کرده و هم بزنید تا مواد با هم 
مخلوط شوند. برای افراد بزرگ تر از 13 سال روزانه یک 
قاشق غذاخوری از این شربت میل کنند و برای کودکان 

مصرف روزانه یک قاشق چای خوری کافی است. 

با این دهانشویه طبیعی آشنا شوید
تسنیم- سید جواد علوی، کارشناس 
طب سنتی گفت: با اینکه بسیار ساده 
و پیش پا افتاده به نظر می رســد، آب 
یکی از دهانشــویه ها طبیعی اســت 
کــه چرخانــدن آن در دهان بســیار 
به ســلامت دهان و دنــدان کمک 
می کند. البته جز آب دهانشویه های 

طبیعی دیگری هــم وجود دارد. مثل مخلوط ســرکه و 
گلاب. برای تهیه این دهانشویه کافی است گلاب را به 
نســبت 5 به یک با سرکه مخلوط و از دهانشویه استفاده 
کنید. این دهانشــویه بــرای زمانی که افراد دندانشــان 

را کشــیدند، مفید اســت که موجب 
بند آمدن خونریزی می شــود. البته 
اگر دندان هایشــان بعد از استفاده از 
این دهانشویه کُند شــد، بهتر است 
که مقــدار ســرکه را کم کننــد. این 
دهانشــویه موجب خوشــبو کردن 
محیط دهــان می شــود همچنین 
عفونت ها و باکتری های موجود در محیط دهان را از بین 
می برد و برای لقی دندان ها، آفت دهان )ممکن است با 
سوزش همراه باشد که در این صورت سرکه را کم کنید( و 
جوش هایی که داخل دهان می زند بسیار مناسب است.

روشهای کاهش ترس 
کلاس اولی ها

31 شهریور حدود یک میلیون و 300 هزار دانش آموز 
کلاس اولــی در سراســر کشــور با برگزاری جشــن 
شــکوفه ها نخســتین حضــور در مدرســه را تجربه 
خواهند کرد. برخی کودکان به دلیل وابســتگی های 
عاطفی شــدید در روز نخست مدرســه نمی توانند از 
مادر جدا شــوند و این وضعیــت در آنهایی که تجربه 
رفتن به مهدکودک و پیش دبستانی را ندارند، بیشتر 
مشــاهده می شــود،  در برخی موارد کــودک حاضر 
به جدایی از مدارس نیســت و خواســتار حضور او در 

کلاس درس است.
آماده ســازی کــودکان کلاس اولی بــرای رفتن به 
مدرســه نقش بســیار مهمی را در کاهش اضطراب 
آنها دارد. مادر چند هفته مانده به آغاز سال تحصیلی 
می تواند با آماده سازی کودک روز اول مدرسه را برای 
او شــیرین و دلنشــین کند. روانشناسان روش های 
مختلفی را برای آماده ســازی کودکان کلاس اولی 
پیشنهاد می دهند،  آماده سازی کودک چند روز مانده 
به شروع مهر، بیدار کردن او صبح ها رأس ساعتی که 
باید به مدرسه برود و طی کردن مسیر مدرسه و معرفی 
مســیر به کودک می توانــد وی را برای روز نخســت 

مدرسه آماده کند.
حضور در فضای مدرسه و معرفی بخش های مختلف 
از جمله حیاط، کلاس درس، دستشویی و آبخوری ها 
می تواند ذهن کودک را با فضای مدرســه آشنا کند و 
به همیــن دلیل اضطراب او در روز نخســت کاهش 
می یابد. نســرین امیری که خود معلــم کلاس اول 
اســت در خصوص برخی تجربیاتــش در این زمینه 
می گوید: مــادران باید به فرزنــدان خود روش های 
ارتباط گیری با همســالان و دوست یابی در روز اول 
مدرســه را آموزش دهند تا از طریق دوســت شدن با 
سایر همسالان محیط مدرسه برای کودک دلچسب 
شده و استرس او کاهش یابد. اگر ممکن است چند 
روز قبل از شــروع ســال تحصیلی، به مدرسه رفته و 
کلاس درس را به کودک نشــان دهند و به او بگویند 
که پشت نیمکت های کلاس درس باید بنشیند و کنار 

او دوستانش می نشینند.
بــه اعتقاد وی همراهــی کردن کــودک در روزهای 
نخست سال تحصیلی بســیار مهم است. مادر باید 
در چنــد روز نخســت،  فرزندش را همراهــی کرده و 
او را به مدرســه ببرد و به او اطمینــان دهد که پس از 
تعطیلی مدرســه بــه دنبالش می آیــد. گاهی اوقات 
جدایی از مادر کــودک را دچار ایــن نگرانی می کند 
که شــاید مادر دیگر به دنبــال او نیاید. مــادر باید به 
فرزنــدش ایــن اطمینان را بدهــد که پــس از اتمام 
ســاعت مدرســه به دنبالش می آید. مــادر باید برای 
کاهش وابستگی کودک،  چند روز مانده به آغاز سال 
تحصیلی او را بیشــتر به جمع همسالانش فرستاده 
 و اجــازه دهد تا در بازی های گروهــی آنها به تنهایی 

شرکت کند.
والدیــن بایــد چند هفته قبــل از بازگشــایی مدارس 
درخصوص مدرسه، معلم و کلاس درس برای فرزند 
خود صحبت کنند و حتی صبح ها راس ســاعتی که 
کودک باید به مدرســه برود او را از خواب بیدار کرده و 
در مسیر مدرسه تردد داشــته باشند تا کودک محیط 

را از نزدیک ببیند.

سلامت
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رضا رشــیدپور با یک برنامه هاردتاک دیگر به جمع هوادارانش برگشــته و این بار 
البته گفت وگوی خوب و مفصلی را هم ترتیب داده است. مجری سابق تلویزیون 
که ســابقه اجرای برنامه های گفت وگو محور جنجالی در صدا و سیمای ایران را 
دارد چند سالی اســت که در پی محدودیت های ایجاد شده، در فضای مجازی 
فعالیت می کند و ویدئوهای انتقادی خود را در یوتیوب منتشــر می کند. او حالا 
با یک هاردتاک اینترنتی خبرساز شده است. برنامه »دید در شب« که قرار است 
گفت وگوهای او با مهمانانش را تشــکیل بدهد. مهمان این هفته رشــیدپور اما 
علی کفاشــیان رئیس فدراســیون فوتبال ایران اســت که به طرز خیلی جالبی 
برخلاف حضور تلویزیونــی اش در این برنامه شــفاف و صریح صحبت می کند 
و به پرســش های پاسخ می دهد.  علی کفاشــیان که غالبا با استراتژی خنده به 
خبرنگاران و افکار عمومی جواب می دهد)نمی دهد( که حتی در برنامه نود هم 
در دام مجری باهوشــش قرار نگرفته بود در این گفت وگو به صراحت از ماجرای 
بازداشــت اش، باند اصفهانی هــای فوتبال، ماشین پســرش، درآمد خودش و 
فشارهای وزارت ورزش و جوانان ســخن می گوید. حرف های که واکنش های 
فراوانی را به دنبال داشــته است. از تاج که حرف های کفاشیان را چیپ خوانده تا 
علیرضا اسدی که به ماجرای باند آذری های فدراسیون واکنش نشان داده است. 

ماجرای بازداشت یک روزه کفاشیان
4 سال بعد از ماجرای بازداشت یک روزه رئیس فدراسیون فوتبال ، علی کفاشیان 
حالا در آن باره ســخن گفته اســت. درباره ابهامات مالی که ســبب شــد ، علی 
کفاشیان به دادسرای ویژه کارکنان دولت در زندان اوین برود و یک صبح تا شب 
، همان جا بماند. او قبل از آن یک روز پر خبر که گیرکردنش در دادسرا را به همراه 
داشت ، درحاشیه اجلاس ای اف سی در مالزی که برای انتخاب بهترین بازیکن 
سال آسیا برگزار شده بود و علی کریمی از ایران شانس دریافت این عنوان بود ، می 
گفت:»فشار در ایران به من زیاد است ، وقتی بر می گردم ، شاید حتی بازداشتم 
کنند ولی ترسی ندارم چون حسابم پاک است. او در این چند سال بعد از ان اتفاق 
، هیچ گاه درباره بازداشــتش چیزی نگفته بود اما به رشیدپور از بازداشتش گفته 

و اینکه بازداشــت بوده را تائید کرده است. جالب اینجاست که بعد از 
آن اتفاق و بیرون آمدن علی کفاشــیان ، تمام مسئولان ویژه 

رسیدگی به پرونده او از رسیدگی این کار ، کنار گذاشته شدند 
و او هم گفته شــد از آن اتهام تبرئه شده است. متن گفت و 

گوی رشیدپور با کفاشیان را می خوانید:
رشیدپور: می خواهم دو سوال بپرسم که امیدوارم چراغ 
قرمز نشــود. به خاطر مقدس بود که شــما را بازداشــت 

کردند؟ 
کفاشیان: نه. بنده خدا مقدس کاره ای نبود.

رشیدپور: به دادگر نژاد چطور؟ 
کفاشیان: در آن بازپرسی درباره ایشان هم سوال پرسیده شد.
رشــیدپور: بالاخره شــما آزاد شــدید یا با قید وثیقه بیرون 

آمدید؟ 
کفاشــیان:نه. همان روز که بازداشت شدم یکی از دوستان 

وثیقه ای آورد و بیرون آمدیم.
رشیدپور: یعنی شما به عنوان متهم آنجا بودید؟ یا با عنوان مطلع؟ 

کفاشیان: حتما بعدا تشــخیص دادند که متهم بوده ام. با گذاشتن وثیقه 

بیرون آمده یعنی داخل رفتم و دوری هم زدم
رشیدپور: یعنی هنوز وثیقه آنجاست؟ 

کفاشیان:وثیقه ای نبود کفالت بود.
رشیدپور: دادستان تهران رسما اعلام کرد وثیقه. 

کفاشیان:نه کفالت بود.

فشار وزارت ورزش برای برکناری تاج بعد از ماجراهی تبریز
بررســی ماجراهای تبریز هم یکی دیگر از ســرفصل های جنجالی گفت وگوی 
کفاشیان و رشــیدپور بود. علی کفاشیان در این گفت وگو اعتراف کرد که وزارت 
ورزش از او خواسته بود تا مهدی تاج رئیس سازمان لیگ را به خاطر اتفاقات تبریز 
برکنار کند. رئیس فدراســیون اما با این خواسته وزارتی ها مخالفت کرد تا رابطه 
اش با وزیر ورزش، تیره تر از گذشته شود. پس از اتفاقات عجیب و غریب در بازی 
تراکتورسازی و نفت تهران در هفته پایانی فصل گذشته لیگ برتر، وزارت ورزش 
تاکید داشت که باید با عوامل این حادثه تلخ برخورد شود. این خواسته عموم بود و 

تا وزیر ورزش هم اصرار  خاطیان شناسایی و با آنها برخورد شود. پس داشــت 
از بررسی های حراست وزارت ورزش 
مشخص شد غلامرضا بهروان 
رئیــس کمیتــه مســابقات و 
بهمنی مدیر روابط عمومی 
ســازمان لیــگ در تبریــز 
وزارت  داشــتند.  حضــور 
ورزش از کفاشــیان خواست 
تــا ایــن دو مســئول برکنار 
شوند اما تاج رئیس سازمان 

لیگ که این دو جزو کارکنانش بودند، با این موضوع مخالفت کرد. وزارت ورزش 
که تصور می کرد سازمان لیگ ســهمی در این اتفاقات دارد، پس از رفتار تاج، 
از علی کفاشیان رئیس فدراسیون فوتبال درخواســت کرد تا مهدی تاج را کنار 
بگذارد که او با این موضوع هم مخالفت کرد تا اختلافات فدراســیون و وزارت 

ورزش وارد فاز تازه ای شود. 
تاج بابت این اتفاقات بسیار دلخور بود و چندی بعد وقتی به مجلس رفت، مقابل 
وزیر ورزش به گلایه از وزارتخانه اش پرداخت. وقتی در مقابل نمایندگان مجلس، 
وزارتی ها گفتند دخالتی در فدراسیون ها ندارند، مهدی تاج بی پرده از برکناری 
بعضی از مسئولان فدراسیون که شائبه دخالت وزارتخانه در برکناری شان وجود 
داشت، حرف زد و موضوع تلاش برای برکناری خود را هم، افشا کرد. موضوعی 
که البته چندان به مذاق وزیر ورزش خود نیامد. در هر صورت، به نظر می رسید 
تــلاش وزارت خانه برای پیگیری عوامل مقصــر در اتفاقات تبریز، چندان هم 

عجیب نبود اما بی نتیجه باقی ماند.
رشیدپور: وزیر ورزش گفته بود تاج برکنار شود.

کفاشیان: او تقاضا کرد تاج را برکنار کنیم اما من گفتم از کار او راضی هستم و به 
کارش ادامه بدهد.هواداران تراکتورسازی به تاج کاری نداشتند.او خودش می 
ترسید سپاهان قهرمان شود.خودش حساس شده است که سپاهان قهرمان 
شــود.تاج گناهی نداشت که توبیخ شود.به وزیر اطلاعات غلط دادند.من که با 
تاج کار می کنم می بینم واقعیت چیست.تاج قبل از بازی تراکتورسازی گفت به 
داور بگویید مدیریت کند و به ضرر تراکتورسازی سوت نزند.در مجموع خواست 
که فغانی هوای تراکتورسازی را داشته باشد.ما هم اولین بار این بحث را به داور 
گفتیم.ولی در هر صورت تشخیص داور بود و ســخت گیرانه عمل کرد.به نفع 

فوتبال ما بود که تراکتورسازی قهرمان شود.
رشیدپور: آذری ها می گویند اصفهانی هم نمی گذارند ما قهرمان شویم.

کفاشــیان:اصلا این بحث صحت ندارد.من بحث های قومیتی را 
قبول ندارم.خداییش اینطور نیســت.تاج واقعا دوست داشت 
که تراکتورسازی اول شود.به فکرش هم نبود که سپاهان 

اول شود.
رشیدپور:آقای تاج امنیتی است؟

کفاشیان: از چه نظر؟
رشیدپور: یعنی اینکه نیروی امنیتی است؟

کفاشــیان: ایشــان ارتباطاتی دارد.در سپاه 
هم همکاری می کرده است.ارتباطاتش از 

من بهتر است.
رشیدپور: پس بحث بی سیم در تبریز،اس 

ام اس...
کفاشیان:تاج قبل از بازی چند بار به تبریز 
رفت و جلســاتی را برگــزار کرد.این بحث 
ها فقط در خارج از برنامه ایشــان اســت.

من مــی گویم بــا امنیتی ها ارتبــاط دارد اما 
امنیتی نیست.

رشیدپور: شما چطور؟
کفاشــیان: من اصلا بحث امنیتی نکردم.هرگز.همیشه کار ورزشی کردم.

هیچ وقت هم در وزارت اطلاعات کار نکردم.

خبر آخر

چهره روزاینستوگرافی

دولت اسپانیا"اسامه 
عبدالمحسن" و فرزندش 
سعید را که چندی پیش در 
مرز مجارستان مورد خشونت 
خبرنگار مجاری قرار گرفته 
بود را برای سکونت در این 
کشور پذیرفت. این خانواده 
پناهجوی سوری همچنین 
مورد استقبال باشگاه رئال 
مادرید هم قرار گرفتند.

تیتر دو

فرار سرخ ها از بحران بدتر
رحله یک هشتم نهایی مسابقات جام حذفی فوتبال ایران 
فردا با تقابل پرسپولیس با ملوان پیگیری خواهد شد. در 
مرحله یک هشتم نهایی مسابقات فوتبال جام حذفی، 
فردا یکشنبه سه دیدار برگزار می شود که در حساسترین 
بازی تیم پرسپولیس در ورزشــگاه آزادی به مصاف تیم 
ملوان خواهد رفت. پرسپولیس که لیگ برتر را با شکست 
برابر سایپا پشــت سر گذاشــته، امیدوار اســت بتواند 
همانند بازی با پیکان در جــام حذفی، اینبار هم در این 
جام به پیروزی برسد تا بلکه این برد مُسکنی بر دردهای 
سرخپوشان باشد. پرسپولیس و ملوان بارها در جام حذفی 
رو در روی همدیگــر قرار گرفته اند که شــاید قهرمانی 
سرخپوشان در انزلی با هدایت علی دایی را بتوان یکی از 
به یادماندنی  ترین این مسابقات برای پرسپولیس دانست. 
با ایــن حال ملوان حداقل در لیگ برتر شــرایط بهتری 
نسبت به حریفش دارد و با 10 امتیاز در رده پنجم جای 
گرفته است. تقابل حمید استیلی سرمربی پرسپولیسی 
ملوان با تیم سابق خود مهمترین نکته این بازی است. 
استیلی با گلایه نسبت به فشردگی مسابقات تیمش تاکید 
کرده که برای پیروزی در این بازی برنامه دارد. از ســوی 
دیگر جایگاه برانکو ایوانکوویچ روی نیمکت پرسپولیس 
چندان مستحکم نیست و هر روز امکان دارد سرمربی 
دیگری به جای او انتخاب شود. شایعه تغییر برانکو بعد 
از بازی با سایپا با مصاحبه علی اکبر طاهری سرپرست 
باشگاه در نطفه خاموش شد ولی مشخص نیست بعد از 
بازی با ملوان چه سرنوشتی در انتظار نیمکت پرسپولیس 
باشد. در دیگر بازی فردا، تیم صبا در قم از تراکتورسازی 
پذیرایی خواهد کرد. تقابل اندیشه های علی دایی با تونی 
اولیویرا که اینبار با حذف یکی از دو طرف همراه خواهد بود، 
می تواند بر عملکرد دو تیم در لیگ برتر هم موثر باشد؛ دو 
تیمی که با امتیازات یکسان در رده های نهم و دهم جدول 
قرار دارند. همچنین تیم سایپا که هفته گذشته برد مقابل 
پرسپولیس در لیگ برتر را جشن گرفته است، در مشهد 
میهمان سیاه جامگان اســت. برنامه مسابقات فردا به 

این شرح است:
* ســیاه جامگان - ســایپا؛ ورزشــگاه ثامن مشهد، 

ساعت 16
* صبای قم - تراکتورسازی؛ ورزشگاه یادگار امام قم، 

ساعت 18:30
* پرســپولیس تهران - ملوان بندر انزلی؛ ورزشــگاه 

آزادی، ساعت 18:35

مهاجرت ملی پوش 
قایقرانی به آلمان

ملی پوش قایقرانی ایران به آلمــان مهاجرت کرد. در 
حالی که شنیده می شد قایقران های قهر کرده به اردوی 
تیم ملی بازخواهند گشت اما سعید فضل اولی دارنده 
مدال نقره بازی های آســیایی اینچئون در کایاک دو 
نفره به آلمان ســفر کرد و دیگر در اردوهای ملی ایران 
نخواهد بود. گفته شده فضل اولی با هزینه شخصی به 
این کشور ســفر کرده و در آلمان تمرین هایش را ادامه 
می دهد اما اینکه دوباره به تیم ملی ایران بازمی گردد یا 
نه مشخص نیست. اما علی آقامیرزایی هم تیمی او در 

اینچئون به تمرین های تیم ملی بازگشته است.

موسوی بالاتر از همه مدافعان جام 
جهانی والیبال

برترین بازیکنان هر پست در مجموع 8 دیدار برگزار شده 
در جام جهانی مشخص شدند و بر این اساس محمد 
موسوی در صدر بهترین مدافعان جام جهانی والیبال 
ایســتاد. بازیکنان برتر هر پســت بر اســاس عملکرد 
انفرادی در مجموع 8 رقابت برگزار شده با اتمام مرحله 
دوم جام جهانی 2015 مشخص شدند. آمار برترین ها 
حاکی از آن است، که سید محمد موسوی با اختلاف 
قابل توجهی در صدر بهترین مدافعان مسابقات قرار 
گرفته است. همچنین میلاد عبادی پور که از ابتدای 
مسابقات در رده های اول تا سوم بهترین دریافت کننده 
قرار داشــت، همچنان در صدر این جدول قرار دارد. 
ســعید معروف پاســور تیم ملی ایران هم در رده بندی 

بهترین پاسورهای جام در رتبه پنجم اسیتاده است.

یک سهمیه پاراالمپیک برای تپانچه بادی
هدی زمانــی در رقابت های جام جهانــی تیراندازی 
معلولان در استرالیا چهارم شــد و سهمیه بازی های 
پارالمپیک 2016 را کسب کرد. در آخرین روز از رقابت 
های جــام جهانی تیرانــدازی معلولان در اســترالیا، 
مهدی زمانی در رقابت هــای تپانچه بادی P1 موفق 
به کســب ســهمیه پارالمپیک ریو 2016 شد. وی در 
دور مقدماتی تپانچه بادی 10 متر با کسب امتیاز 572 
توانست به فینال راه پیدا کند و در مرحله فینال با امتیاز 
152.2 در جایگاه چهارم قرار گرفت و مجوز حضور در 

بازی های پارالمپیک 2016 ریو را بدست آورد.

خاکپور ۲۳ بازیکن را به تیم امید دعوت 
کرد

با توجه به شــرکت تیــم ملی امید ایران در مســابقات 
فوتبال غرب آســیا که از تاریخ 8 تا 22 مهرماه در قطر 
برگزار می شود، محمد خاکپور اسامی 23 بازیکن مورد 
نظر خود را جهت شرکت در این مسابقات اعلام کرد. 
اسامی بازیکنان دعوت شده به تیم ملی امید به شرح 

زیر است: 
اصفهان: احسان پهلوان، صائب محبی )ذوب آهن( 

حسین فاضلی، علی کریمی )سپاهان(
خراســان رضوی: محمدحســین مرادمنــد )پدیده( 

علیرضا نقی زاده )سیاه جامگان(
تهران: امیر ارسلان مطهری، علی محسن زاده، رضا 
علیاری، محمد دانشگر )نفت تهران( احمد نورالهی، 
میلاد کمندانی )پرســپولیس( روزبه چشمی، فرشید 
اسماعیلی، سید محســن کریمی )استقلال( ماهان 
رحمانی )سایپا( امیر عابدزاده، مهرداد محمدی، میلاد 

محمدی )راه آهن(
فارس: ایمان سلیمی )فجر سپاسی(

آذربایجان شرقی: محمدرضا اخباری، شاهین ثابقی 
)تراکتورسازی(

خوزستان: علی عبداله زاده )صنعت نفت(

 از طلای قهرمانی آسیا 
تا دست فروشی در بازار تهران

شــاهین جعفری، قهرمان پرتاب وزنه جوانان آسیا برای گذران زندگی در بازار 
تهران دستفروشــی می کند. این چندیمن خبر از این دســت در یک سال اخیر 
اســت و هنوز هیچ فکری برای بهبود وضع معیشــتی ورزشــکاران کشورمان 
نشــده اســت. از قهرمان همدانی که چوپان شــده بود تا جــودکار قزوینی که 
در رســتوران ظرف می شســت و حال قهرمانی که در بازار تهران دســتفروش 
اســت. قهرمان پرتاب وزنه جوانان آســیا درباره شــرایط نامناسب خود، اظها ر 
کــرد: تا الان هر کاری که توانســته ام انجام دهــم و هر هزینه ای که کرده ام 
با دستفروشــی بوده و هیچ کس کمک نکرده اســت. یک ســالی است که این 

بــه  و  حکمفرماســت  گونه شــرایط  این  نمی توان  نظرم 
اســت که باید در بازار کار کرد. این هم زندگی من 

کنم. دستفروشی  تهران 

افشاگری کفاشیان
رئیس فدراسیون فوتبال از ماجرای بازداشت اش، باند اصفهانی های فوتبال و فشار وزارت ورزش می گوید

صعود نکردن نفت ایران به مرحلــه بعدی لیگ قهرمانان 
آسیا یک مزیت بزرگ با خود به همراه داشت. دیدار دو تیم 
نفت تهران و الاهلی امارات درحالی از صدا و سیمای ایران 
پخش نشد که هیچ دلیل مشخصی بابت این کج سلیقگی 
یا به زعم عده ای بی انصافی درباره  آن اعلام نشد. این اتفاق 
تلخ آنقدر سنگین بود که واکنش علیرضا منصوریان را هم 
به همراه داشت. او در اظهاراتی تند و تیز صداوسیما را متهم 
کرد که چون نفت ایران برای آنها در آمدی نداشــته است، 

ترجیح داده اند تا بازی شان برابر الاهلی را پخش نکنند.
بعــد از اظهــارات نســبتاً تنــد 
منصوریان، ذکایــی مدیر ورزش 
شبکه ســوم ســیما در اظهاراتی 
به صورت مبهم گفت که شــروط 
شــرکت پخش کننده بازی باعث 
شــده تا این دیدار پخش نشــود و 
البته وی از ارائه جزییات بیشــتر 
خــودداری کرده اســت و البته او 
به این نکته توجه نداشــته که اگر 
استقلال یا پرســپولیس به جای 
نفــت بودند هم این شــروط مانع 

از پخش بازی آنها می شد یا نه؟!

شــاید همه چیز به فراموشــی ســپرده می شــد اگر بهرام 
شــفیع، مجری برنامه ورزش و مردم اظهاراتی در این باره 
مطرح نمی کرد. او در برنامــه اش در واکنش به اظهارات 
منصوریان گفت که آقای منصوریان، ســازمان "محترم" 
صدا و سیما خودش تشخیص می دهد که چه کاری انجام 
دهد و بهتر است که کسی خارج از حیطه وظایف خودش 

صحبت نکند!
این اظهارات شــفیع شــاید مهر دیگری بر تایید اظهارات 
منصوریان باشــد. او بــه خوبی درک کرده بــود که صدا و 

ســیما به تیم او علاقه ای ندارد. ظاهرا نفت نماینده ایران 
نبوده وگرنه چرا باید همان شب بازی های لیگ قهرمانان 
اروپا پخش شــود و نفت ایران از پخش مســتقیم بازی بی 

بهره باشد؟
چه خوب شــد نفت صعود نکرد. بیاییــد فرض کنیم نفت 
صعود می کرد، بهرام شفیع چه واکنشــی در این باره ارائه 
می داد؟ حسین ذکایی آیا می توانست در بازی بعدی نفت 
هم از شــروط غیر ممکن صحبت کنــد؟ نفت به تلخی از 
لیگ قهرمانان آسیا کنار رفت و این تیم درحالی می توانست 
به جمع 4 تیم برتر لیگ قهرمانان آسیا 
برســد که حضور آنها در آن مرحله در 
وهله اول به اعتبار فوتبال ایران در آسیا 
کمک می کرد اما صدا و ســیمایی که 
هر سال برای حق پخش با فدراسیون 
فوتبال ایران دســت به گریبان اســت 
و زیر بــار دادن این حق نمــی رود، بار 
دیگر ثابت کرد فوتبال تا زمانی برایش 
اهمیت دارد که مولفه های مدنظرش 
را داشــته باشد وگرنه خبری از اهمیت 
دادن به نظــر مخاطــب و منافع ملی 

نیست که نیست!

چقدر خوب شد نفت صعود نکرد!

ورزش
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فارسی را پاس بداریم
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چون کارِ دلم ز زلفِ او ماند گره
بر هر رگ جان، صد آرزو ماند گره

امید ز گریه بود، افسوس! افسوس!
کان هم شب وصل در گلو ماند گره

)رودکی سمرقندی، قرن سوم، رباعیات(

متکدیان در دور پایانی مذاکرات هسته ای
 نمی دانم ما ایرانی ها چه اصراری داریم به اینکه به عنوان شــاعر یا نویسنده شناخته شویم. از 
سیاست مدار گرفته تا راننده تاکســی دعوی نویسندگی و شاعری داریم بی آنکه اندک دانشی 
در این زمینه داشــته باشیم. حال و روز روزنامه نگاران و خبرنگاران مان که نگفتنی است. باور 
بفرمایید »من خود به چشم خویشتن« دیده ام سردبیری!! را که برای انتخاب تیتر یک گزارش 
معمولی به گریه افتاده اســت از فرط ناتوانی. اغراق نمی کنم. بالاخره ما ایرانی هستیم و همه 
چیزمان باید به همه چیزمان بیاید. برای ســردبیر شدن البته در سرزمین ما آنچه لازم نیست، 
توان نوشــتن و خوب نوشــتن و صاحب قلم بودن اســت. ضوابط که مهم نیست. مهم روابط 

است. همچون دیگر عرصه ها.
 امروز در بخش وبلاگ هــای یکی از خبرگزاری های پرمخاطب مــان چرخی زدم و برخوردم 
به یادداشــت های مثلا روزانه یکی از ســردبیران محترم آن خبرگزاری از شرح سفرهایش به 

وین!! در آخرین دور مذاکرات هسته ای!!! 

در یکــی از یادداشــت ها آمده بود: »حضــور در آخرین دور مذاکرات هســته ای در وین و در 
کمپ یا همان چادر خبرنگاران به اندازه ای وقت گیر و البته پر حادثه هســت که باعث شــود 

قید گشت و گذار در شهر را به کل بزنید.
اما در عین حال در مسیر رفت و آمد و وقتی برای اولین بار در شهر وین هستید چیزهای جلب 
توجه می کند که شاید بعد از چند بار دیدن برایتان کاملا عادی شود .یکی از این تفاقات نحوه 
عجیب و غریب تکدی گری در این شــهر است با وجود این که خیلی به ندرت با این صحنه رو 
به رو می شــوید اما مطمئنم وقتی متکدی را برای اولین باردر این شــهر می بینید تنها چیزی 
که به ذهنتان نمی رسد این است که او در حال گدایی و خواست کمک است .شاید درخواست 
کمک عاجزانه که در ترجمه فیلم ها و ســریال ها زیاد می شنویم بهترین لغتی است که برای 

این افراد می توانیم پیدا کنیم«.
از اشکالات بی شمار آنچه خواندید چشم پوشــی می کنم و توجه شما را به عبارت »درخواست 

کمک عاجزانه« جلب می کنم. از شما می پرسم »عاجزانه« در این عبارت قیدِ کدام واژه است؟ 
ما وقتی به یک متکدی کمک می کنیــم، عاجزانه کمک می کنیم، یا وقتی یک متکدی از ما 
کمک می خواهد عاجزانــه کمک می خواهد؟ نکته ای که نویســنده محترم به آن بی توجهی 
کرده این اســت که عاجزانه قید حالت اســت و باید در کنار همان کلمه ای قرار بگیرد که قرار 
است حالت آن را بیان کند. نویسنده وقتی واژه »درخواست« را در آغاز این عبارت قرار داده تا 
به عبارت خود وجه مصدری بدهد، نمی توانســته بگوید: »درخواست عاجزانه کمک«. خب! 
راه حل را در این دیده که عاجزانه را در پایان عبارت قرار دهد غافل از اینکه آمده است ابرویش 

را بردارد اما چشمش را کور کرده. 
نویســنده عزیز، ســردبیر گرانقدر و گزارشــگر دور پایانــی مذاکرات هســته ای در وین، بهتر 
بود »عاجزانــه کمک خواســتن« را جایگزین عبارت خود کند و بنویســد: »شــاید »عاجزانه 

کمک خواســتن« بهترین عبارتی باشد که می توان در وصف این افراد به کار برد.«

نان داغ کباب داغ  /  تازه های نشر

اقتصاد ایران به کدام سو می رود؟
جامع ترین تحقیق اقتصاد کلان ایران روانه بازار نشر شد

»اقتصاد ایران به کدام سو می رود؟« عنوان مهم ترین کتاب تاریخ کلان اقتصاد ایران است که اخیرا 
به قلم مسعود نیلی و همکارانش راهی بازار نشر ایران شده است. این کتاب از سه بخش و 20 فصل 
تشکیل شده که در هر فصل، موضوع مشخصی بررسی شده و توالی این فصول به گونه ای است که در 
نهایت بتوان با دقت و عمق مناسب وضعیت فعلی و چالش های پیش  روی اقتصاد ایران را شناسایی 
کرد. روایت اصلی این پژوهش در 9 مجلد تنظیم شده است و مولف برای سهولت دسترسی عمومی 
به نتایج پژوهش، خلاصه آن را در مجلد حاضر منتشــر کرده است. پژوهش یادشده که با همکاری 
اتاق بازرگانی و صنایع و معادن و کشاورزی تهران و پژوهشکده مطالعات اقتصادی و صنعتی دانشگاه 
صنعتی شریف انجام شده، جامع ترین تحقیق انجام شده در سطح اقتصاد کلان ایران به شمار می رود.
پروژه مطالعاتی »عوامل تاثیرگذار بر عملکرد میان مدت اقتصاد ایران« در زمستان سال 1390 از طرف 
پژوهشکده مطالعات اقتصادی و صنعتی شریف به اتاق بازرگانی و صنایع و معادن و کشاورزی تهران 
پیشنهاد شد که پس از بررسی در شورای مشاوران اقتصادی اتاق و انجام اصلاحات و اضافه کردن 

برخی محورها، در قالب قراردادی میان اتاق تهران و دانشگاه صنعتی شریف آغاز شد.
اولین ویژگی این تحقیق را می توان به حوزه پوشــش موضوعی آن نسبت داد. مطالعه حاضر را شاید 
بتوان جامع ترین تحقیق انجام شــده در ســطح »اقتصاد کلان« ایران دانست. حوزه های مختلف 
سیاستگذاری شامل سیاســت های پولی، مالی، ارزی و تجاری در کنار شناخت ویژگی های اصلی 
اقتصاد ایران در زمینه  های بازار کار، بازار مالی شــامل بازار پول و بازار سرمایه و وضعیت فقر و توزیع 

درآمد، بدنه اصلی آشنایی با اقتصاد ایران را تشکیل  می دهند.
ویژگی دوم، به کاربرد نزدیک مطالعه به مســائل اصلی سیاست گذاری های مهم و پر چالش مقطع 
زمانی موجود اقتصاد ایران مربوط می شــود. افزایش قیمت انرژی به صورت جهشی و در مقیاس 

بزرگ، پرداخت یارانه نقدی و به میزان مســاوی به همه 
مردم در کنار اصرار بر ثابت نگه داشتن سایر قیمت های 
مهم اقتصاد از قبیل نرخ ارز و نرخ سود بانکی را می توان 
اصلی ترین مشــخصه های تغییرات اعمال شده در بازار 
انرژی کشور در سال 1389 تحت عنوان هدفمندسازی 
یارانه ها دانســت. پس از اعمال این سیاست ها سوالات 
زیادی در مورد آثار و پیامدهای آن مطرح شد. بخشی از 
این سوالات معطوف به پیامدهای رفاهی این اقدام بود. 
اینکه چه گروه های درآمدی منتفع و چه گروه هایی متضرر 
شده اند و تفاوت وضعیت نسبی جامعه روستایی قبل و پس 
از اعمال سیاست و مشابه همین ارزیابی در مورد جامعه 

شهری بخشی از این سوالات را تشکیل می داد.
ویژگی سوم مطالعه حاضر را می توان در توجه آن به مسائل 
جهانــی به طور اعم و مناطق و کشــورهای مشــخص 
به طور اخص شناســایی کــرد. اتحادیه هــا، پیمان ها و 
همکاری های منطقه ای و بین کشوری یک بعد مهم در 

شرایط جاری جهانی است که نمی توان از آن چشم پوشی کرد.
ویژگی چهارم این تحقیق که به آن جایگاه ممتازی می بخشد، رویکرد آینده نگارانه آن است. مطالعه 
موجود خود را محدود به شناخت ساز و کارهای وضع موجود نکرده و در صدد آن برآمده تا تصویر آینده 
اقتصاد ایران را در قالب سناریوها و شرایط محیطی متفاوت ترسیم کند. حاصل تحقیق موجود در شکل 
نهایی خود، یک برنامه اقتصاد کلان برای افق زمانی 1۳95-1۳9۲ است که می تواند به عنوان یک مبنا 

برای دولت جدید مورد استفاده قرار گیرد.

در کوچه باغ های نشابور 
پرویز مشــکاتیان ســال 1334 در نیشــابور بــه دنیا آمد. 
مقدمات موسیقی را نزد پدرش آموخت. سال 1353 وارد 
دانشکده هنرهای زیبای دانشگاه تهران شد. ردیف میرزا 
عبدالله را نزد نور علی خان برومند و ردیف موسیقی سنتی 
را نزد داریوش صفوت آموخت. نوازندگی سنتور را در مرکز 
حفظ و اشــاعه موســیقی با جدیت ادامــه داد و با مهارت 
چشمگیرش توانست کارهای بزرگی در زمینه آهنگسازی 
و نوازندگی سنتور به ویژه در زمینه ساخت قطعات همنوازی 

)ارکسترال(، تصنیف و نیز تکنوازی انجام دهد. در آزمون موسیقی »باربد« به همراه پشنگ کامکار 
مقام نخســت رشــته ســنتور، و همراه با داریوش طلایی، مقام ممتاز ردیف نوازی را به دســت آورد. 

مشکاتیان همسر سابق افسانه شجریان بوده و صاحب دو فرزند به نام های آوا و آیین است.
از ســال 1356 همکاری با رادیو را آغاز کرد ولی پس از واقعه 17 شــهریور 1357 از رادیو اســتعفا 
داد و مؤسســه چاووش را با همکاری هنرمندان گروه عارف و شــیدا تشکیل داد. از سال 1358 تا 
1367 با شجریان به عنوان آهنگساز و نوازنده همکاری داشت. نتیجه این همکاری آثار ماندگاری 
چون بیداد، آســتان جانان، سِــرّ عشــق، گنبد مینا و... بود. پس از قطع همکاری با شجریان، با 
خوانندگانی چون ایرج بســطامی، علیرضا افتخاری و شــهرام ناظری همکاری کرد. او همچنین 
در فســتیوال جهانی موســیقی تحت عنوان »روح زمین« در کشور انگلســتان شرکت کرد و مقام 

نخست را به دست آورد.
پرویز مشکاتیان در تاریخ 29 شهریور سال 1388 در تهران درگذشت و در جوار مقبره عطار نیشابوری 

به خاک سپرده شد.

باران های شهریور؛ رحمت یا زحمت؟ 
برخــی از همــکاران مطبوعاتی طی گزارش هایی این پرســش را مطــرح کرده اند که چــرا با وجود 
بارندگی های اخیر باز هم دم از بحران آب می زنیم و چرا هر بارانی که می  بارد منجر به ســیل می شود 
و جان تنی چند از هموطنان مان را می گیرد. پرسشی اســت نیکو که پاسخ آن روشن است؛ ما شیره 
جان زمین را مکیده ایم. بیش از ظرفیتش از آن آب گرفته ایم. مدتهاســت ســفره های زیرزمینی ما 
خشکیده اند. باید منظورم را از خشک شــدن سفره های زیرزمینی توضیح دهم؛ منظورم این نیست 
که خبری از آب در این ســفره ها نیست )که البته نیســت(. فاجعه این است که گسل های موجود بر 
روی این ســفره ها از میان رفته اند. در سفره های زیرزمینی دیگر خبری از گسل نیست. برای همین 
است که آب باران به زیر خاک نفوذ نمی کند. بر سطح زمین می ماند، منجر به سیل می شود و خرابی 
بــه بار می آورد. بعد هم پخش زمین می ماند و می ماند تا اینکه به لطف انوار خورشــید خانم!! تبخیر 

شود و روز از نو روزی از نو... 
وقتی سطح خاک آنقدر خشک شده که آب را به خود نمی پذیرد طبیعی است که کارشناسان ما کماکان 
دم از بحران آب بزنند و از بی آبی بنالند و البته از آن طرف هم احتمال وقوع سیل بر اثر بارندگی فزونی 
 یابد.  البته این حرف ها اصلا به این معنی نیست که بی توجهی ما در مواجهه با سیل امری توجیه پذیر 
است. ما به هیچ وجه آماده مقابله با بلایای طبیعی همچون سیل نیستیم. در خبرها آمده بود: »برابر 
آخرین اطلاعات دریافتی شمار کشته شدگان ســیل اخیر در سراسر کشور به 12 تن رسید و آخرین 
مورد آن مربوط به جسدی بود که چندی پیش در محدوده پاکدشت کشف شد. با این حساب 5 تن در 
ســیل پاکدشت، یک تن در شهرری، یک تن در بجنورد، یک تن در آذرشهر و 4 تن نیز در بندرعباس 
به علت سیل و سیلاب جان خود را از دست داده اند«. تازه هنوز خبری از برآورد دقیق خسارات مالی 
ناشی از سیل نیست. واقعا نگران کننده  اســت. مردم ما مصیبت و بدبختی کم ندارند. مردم به باران 
محتاج اند. در سراسر ایران ما به باران محتاجیم. تنها راه نجات ما باران است. اما اگر دیر بجنبیم همین 
باران دوست داشتنی هم مبدل به کابوسمان خواهد شد. اگر قرار باشد هر باران دوساعته ای منجر به 
سیل شود و جان عده ای را بگیرد و خانواده هایی را داغدار کند، کدام ایرانی دست دعا به سوی آسمان 
برخواهد داشت و از خداوند طلب باران خواهد کرد؟ ما باید برای باران هایی که در راهند آماده شویم. 
سازمان مدیریت بحران کشور باید برای ماه های باقی مانده از سال جاری چاره ای بیندیشد. هم برای 

حفظ و ذخیره باران هایی که می بارند و هم برای نجات مردم از مرگ بر اثر سیل... 
به یاد کشتگان سیل  اخیر در ایران زیر لب زمزمه  می کنم: 

وای باران
باران

شیشه ی پنجره را باران شست
از دل من اما

چه کسی نقش تو را خواهد شست؟

گردش روزگار برعکس است

با کاروان حله /  اخبار هنر

شایعه است، من سرطان ندارم
کریستف رضاعی آهنگساز فیلم هایی چون کنعان، 
چهل سالگی، چه خوبه که برگشتی، نارنجی پوش و 
در دنیای تو ساعت چند اســت؟، به تازگی برای کار 
خــود در فیلم »ماهی و گربه« در هفدهمین جشــن 
خانه ســینما برنــده تندیس و دیپلم افتخــار بهترین 

موسیقی شد. 
اخیرا از گوشــه و کنار شنیده می شــد این آهنگساز 
ایرانی ـ فرانســوی مبتلا به ســرطان شده اما خود او 

در این باره گفته اســت: بزنم به تخته حالم کاملًا خوب است و سرحال هستم. این یک شایعه 
بی مورد است و به هیچ وجه صحت ندارد.

او درباره غیبتش در جشن خانه سینما هم توضیح داد: پیش از دعوت به جشن خانه سینما برای 
رونمایی موســیقی متن فیلم »در دنیای تو ساعت چند است؟« از مدت ها پیش به کتابخانه ای 
قدیمی در رشــت دعوت شــده بودم و جمعیت زیادی به این برنامه دعوت شده بودند. چاره ای 
جز حضور در این برنامه نداشــتم. از نظر اخلاقی هم درست نبود به این رونمایی نروم به همین 
دلیل ترجیح دادم در جشن خانه ســینما حاضر نشوم. او ضمن گلایه از توزیع بد موسیقی فیلم 
»در دنیای تو ساعت چند است؟« درباره موفقیت موسیقی این فیلم گفت: اتفاقاتی که در متن 
فیلم افتاد کاملًا با موســیقی آن هماهنگ بود و تصویر هم این وسط کمک زیادی به موسیقی 
گاه حسی نوستالژیک را در مردم برمی انگیخت. یکی از نکات جالب این بود  کرد. این اثر ناخودآ
که در جشن امضای فیلم متوجه شدم مخاطب این اثر بیشتر قشر جوان زیر 30 سال هستند. 

دقیقا کی به کی توهین کرده؟ 
این روزهــا هر روزنامــه ای را کــه ورق بزنــی و به هر 
خبرگزاری و ســایتی که سرک بکشــی خبری درباره 
خندوانه می بینــی و می خوانی. از آنجــا که ما عادت 
داریم شور همه چیز را درآوریم این مسأله امری طبیعی 
است. الان هم ســوژه داغ روز، برنامه خندوانه است. 
انگار تمام مدت منتظریم سوتی برنامه رامبد جوان را 
بگیریم و ثابت کنیم در این برنامه به مردم شریف ایران، 
به جمعیت رجال یا به جماعت نســوان و غیره و ذلک 

توهین شده است. ســید جواد هاشمی معتقد است: »حضور پیشکسوتی همانند خمسه در کنار 
رضویان به نوعی توهین به این بازیگر قدیمی است«، امیرمهدی ژوله با تاکید بر اینکه می خواهد 
صفحه اینستاگرامش را ببندند می نویسد: »اگر قرار است به من، خانواده ام، دوستانم، رقیبم و... 
توهین بشود چرا باید این فضا را داشته باشم. فضایی که نمی توانم کنترلش کنم...«. رامبد جوان 
مجبور شده به هیاهوها درباره اجرای شقایق دهقان واکنش نشان دهد و بنویسد: »تمام اجرای 

ایشون نقد و شوخی با همین نوع نگاه بدوی ما زنا و شما مردا... ما مردا و شما زناس« و...
هیچ معلوم اســت دقیقا کی به کی توهین کرده؟ یک بنده خدایی برنامه ای ساخته و از قضا در 
میان برنامه های کســالت بار صدا و سیما یخ برنامه اش گرفته. چرا شلوغش می کنیم؟ چرا گیر 
داده ایم به این برنامه و حواشی اش؟ یعنی ما تا این حد دچار کمبود سوژه ایم که مطالب صفحات 
اینستاگرام فلان و بهمان بازیگر برایمان خبر ساز شود و صفحات خبرگزاری هایمان را به خود 

اختصاص دهد؟ یعنی تا این حد؟ 

اقتصاد ایران به کدام سو می رود؟
مسعود نیلی و همکاران
انتشارات دنیای اقتصاد
قیمت:60 هزارتومان
800 صفحه

نامت را به من بگو/ دســتت را به من بده/ حرفت را به من بگو/ قلبت را به من بده/ من ریشه های تو را دریافته ام/ با لبانت برای همه لب ها سخن گفته ام... 
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